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Дархан Қыдырәлі: Құр-
мет ті Қасым-Жомарт Ке мел  -
ұлы, Сіздің Прези дент ла-
уазы мындағы ал ғаш қы са -
па рыңыз киелі Түр кіс тан нан 
басталды. Біз де сұх ба ты  мыз-
ды осы игілікті сапар жа йы-
нан бастағымыз келіп отыр…

– Иә, мен үшін бұл елеулі, 
маңызды сапар болды.

Түркістан – тек қазақ хал
қының ғана емес, күллі түркі 
жұр тының қасиетті мекені. 
Түркістан – сан ғасырлық 
адамзат шежіресінің куәгері 
және өркениет жауһары. 

Қарап отырсаңыз, халқы
мыздың арғыбергі тарихында 
ел бастаған, қол бастаған 
тұлға ларымыз да аса жауапты 
сәттерде, күрделі саяси ше
шімдер қабылдайтын уа
қыттарда Түр кіс танға тағ зым 
ете барған. Тұңғыш Прези
дентіміз – Елбасы Нұрсұлтан 
Әбішұлы Назарбаев та осы 
киелі топыраққа жиі ат басын 
бұратынын білесіздер. 

Меніңше, мұның бірінші 
себебі – халқымыз үшін аса 
қастерлі саналатын мекенге тәу 
ету және атабаба аруағына, 
аманатына деген құрмет болса, 
екінші себебі – Ұлы дала еліндегі 
кешегі, бүгінгі мемлекетшілдік 
дәстүрге, эволюциялық даму 
сабақтастығына деген адал
дықта жатыр. Мұндай сакральді 
ұғымтүсінік пен дәстүрге 
адалдық тек өркениетті, өсіп
жетілген ұлттың ғана қолынан 
келеді деп ойлаймын. 

Соның біздің заманымызда
ғы жарқын бір көрінісі – Елбасы
мыздың Түркістан облысын 
құр ғаны. Өңірге киелі мекен
нің атын бере отырып, Тұң ғыш 
Пре зидент тарихи әділет тілікті 
қалпына келтірді, мем ле кеттің 
іргесін мығымдап, жалпы
ұлттық сәйкестік пен береке
бірлігімізді еселеп нығайтты. 

Ендігі жерде мемлекет Жібек 
жолы бойында жатқан Түркістан 
қаласын, өңірін жаңартыпжаң
ғыртуды уақыт оздырмай қолға 
алуы керек. Өңірдегі инфр
ақұрылымды дамыту, туристік 
саланы жандандыру, өндірісті 
өркендету – осының бәрі халқы
мыздың әлауқатының барынша 
жақсаруына негіз болады. 

Оның үстіне, оңтүстік өңір – 
еліміздегі тұрғындар саны ең көп 
аймақ. Осы өңірді ұлтымыздың 
«демографиялық алтын діңгегі» 
десек те жарасады. Ал адам 
капиталы біз сияқты жері кең, 
елі шағын мемлекет үшін аса 
өзекті фактор екені айтпаса да 
түсінікті. 

Сапар барысында мен облыс
тың даму жоспарымен, жалпы 

жағдайымен мұқият таныстым. 
Алда атқарылатын шаруалар 
бастан асады. Ол шаруалардың 
бар  лығын асықпайаптықпай, 
жүйе лі, кешенді түрде 
атқаруымыз өте маңызды. 

Дархан Қыдырәлі: Рұқсат 
болса, алғашқы сұрақты 
жал ғастыра кетсем. Сіз осы 
сапарыңызда қасиетті орын-
дарға тағзым етіп, жұрт-
шылыққа өзіңіздің ең басты 
ұстанымдарыңызды да жет-
кіздіңіз. Сол ұстанымдарды 
тарқатып айтып берсеңіз. 

– Менің Түркістан облысы
на сапарым халқымыздың ұлық 
мейрамы Наурызбен тұспа
тұс келді. Ұлыстың ұлы күні 
қарсаңында әлем жұртшылығы 
Қазақстандағы аса жауапты, та
рихи оқиғаның куәсі болды. 

Қазақ мемлекеттігінің 
негізін қалаушы ұлы тұлға, 
Қазақ стан Рес публикасының 
Тұңғыш Пре зи денті – Елбасы 
Нұрсұлтан Әбіш  ұлы Назарбаев 
өз еркімен Мем  лекет басшысы 
өкілеттігін тоқтатты. 

Бұл тағдырлы шешім жаһан
дық деңгейде, тарихи ауқымда 
танылған саяси қайрат кердің ке
меңгерлігі мен парасаттылығын 
әлемге тағы да танытты, мо йын
датты. 

Елбасы іс жүзінде тәуелсіз 
елдегі саяси басқару мен сабақ
тастықтың мүлде жаңа, озық 

үлгісін жасап берді.
Менің де Президент ретіндегі 

негізгі ұстанымым мен өмірлік 
көзқарасым осы бағыттан ауыт
қымайды. Жоғарыда айтып өт
кенімдей, елдің өркендеу кепіл
дігі мемлекетшілдік пен дәстүр 
сабақтастығында және оған 
деген құрмет пен адал дық та 
жатыр. Онсыз ешқашан тұрақ
тылық та, даму да болмайды. 

Екінші ұстанымым – әділет
тілік. Бұл жалпыадамзаттық әрі 
дала демократиясынан бас тау 
алатын, атабабамыздан дары
ған, ежелден қанымызға сің
ген құндылық болатын. Оны 
жо ғал тып алу адамзат үшін де, 
ұлт үшін де өзін өзі жоғалтып 
алумен бірдей. 

Әділеттілік салтанат құрма
ған қоғамда тек қайшылық, 
қиын шылық, құлдырау үстем
дік ететіні белгілі. Сондықтан 
әділет сіздікпен мемлекет, қо
ғам, әр адам күн сайын, бірігіп 
күре суіміз керек. Халқымыз 
айтқандай, «Әділет жолы – ауыр 
жол», бірақ ауыр болса да одан 
тура жол жоқ. 

Үшінші ұстанымым – тек 
алға басу, даму жолымен жүру. 

Өздеріңіз білесіздер, біз 
өмір сүріп отырған дәуірдің 
табиғаты мың құбылмалы. 
Жаһан дық бәсекелестік жағ
дайында өз мүддемізді қорғауға, 
өз мақсатымызға жетуге ұмтыл

масақ, жедел алға баспасақ, көп 
нәрседен ұтыларымыз анық. 

Мына дәуір еркелікті, жал
қау лық пен масылдықты, нем
құрай лылықты көтермейді. 
Төр  тінші, өнеркәсіптік револю
ция ке зеңінде, жоғары тех
нологиялық, цифрлы кеңістікте 
жаһандық да му дан он жыл артта 
қалсақ, жүз жыл оның орнын 
толтыра ал майтынымызды 
естен шығар майық. 

Елбасының дана шешімінің 
арқасында билік сабақтастығы 
ешбір дүрбелеңсіз, шиеленіссіз 
жүзеге асты. Бұл болашақ үшін, 
мемлекеттің тұрақтылығы 
мен ұдайы дамуы үшін жа
салған бірегей қадам екенін 
ұмытпауымыз керек. Біздің 
ендігі міндетіміз – осы жолдан, 
осы бағыттан ауытқымай, тек 
алға басу, өсу, өркендеу. Кері 
кетсек, тарих та, болашақ ұрпақ 
та бізді кешірмейді.

Нұртөре Жүсіп: Халық-
ара лық сарапшылар билік 
тізгінінің бейбіт жағдайда 
берілуін Орталық Азия тари-
хында бұрын-соңды бол-
маған ғаламат тарихи оқиға 
деп жазып жатыр. Кейбір 
сарапшылар келешекте 
екіұдайылық орын ала ма 
деп қауіптенетін секілді. Бұл 
жөнінде не айтасыз?

«Барымыз да,
бағымыз да – Тәуелсіздік»

Қазақстан Республикасының Президенті ҚасымЖомарт Тоқаев 
республикалық «Egemen Qazaqstan» және «Aiqyn» газеттеріне сұхбат берді.

Ресми кездесу рәсімінен кейін мемлекеттер 
басшылары шағын және кеңейтілген құрамда 
келіссөздер жүргізді.

ҚасымЖомарт Тоқаев Қа зақстан Президенті 
лауазымына кірісуіне байланысты құт тық тағаны 
және жылы лебіз біл діргені үшін Владимир 
Пу тин ге ризашылық білдіріп, өзі  нің алғашқы 
шетелдік сапа ры ның Ресей Федерациясына жа
салуының символдық мәнін атап өтті.

Мемлекет басшысы Қазақ стан мен Ресейдің 
қазіргі ық пал  дастығы көпшілік үшін қа рым
қатынас жасаудың жар қын үлгісі болып санала
тынын айтты.

– Мемлекет басшысы ре тін де мен 
Қазақстанның Тұң ғыш Президенті – Елбасы 
Нұр сұлтан Әбішұлы Назарбаев саясатының 
сабақтастығын қамтамасыз етуге, Қазақстан мен 
Ресей арасындағы екі жақ ты ынтымақтастықты 
жанжақ ты әрі белсенді дамыту ісін 
жалғастыруға ниеттестік біл діремін, – деді 
ҚасымЖомарт Тоқаев.

Қазақстан Президенті екі елдің экономикалық 
ынтымақтастығына, әсіресе энергетика, көлік, 
транзит, өнеркәсіп және ғарыш салалары 
мәселелеріне арнайы тоқталды.

– Ресей Қазақстанның сыртқы саудасындағы 
«нөмірі бірінші» әріптесі болып қала береді. 
Қазақстанның сауда айналымындағы оның 
меншікті салмағы 19 пайыз. Инвестициялық 

ынтымақтастық дәйекті дамуда. Елімізде Ресей 
капиталы қатысатын 9 мыңнан астам кәсіпорын 
өз жұмыстарын табысты атқаруда, – деді Мем
лекет басшысы.

Ресей Федерациясының Президенті Влади
мир Путин ҚасымЖомарт Тоқаевтың Мемлекет 
басшысы ретінде Ресейге алғашқы сапарының 
символдық мәнін атап өтіп, екі ел арасындағы 
байланыстардың жоғары деңгейде екенін айтты.

– Біздің қарымқатынасымыздың деңгейін 
білесіз және өзіңіз де бұған көп еңбек сіңірдіңіз, 
әрине Қазақстанның Тұңғыш Президенті 
Нұрсұлтан Назарбаевтың үлесі зор. Біздің жай 
әріптес қана емес, халықаралық ұйымдар аясын
да да, екіжақты байланыстар бойынша да жақын 
одақтас екеніміз сөзсіз.

Біздің қарымқатынасымыз өте тиімді 
дамуда. Нақты әрі айқын нәтижелерге қол 
жеткізіп келеміз. Бұл халықтарымыздың тыныс
тіршілігінен көрініс тауып отыр. Сіздің бүгінгі 
сапарыңыз кең ауқымдағы екіжақты одақтастық 
байланыстарымызды нығайтуға септігін 
тигізетініне сенімдімін, – деді Владимир Путин.

Кездесу барысында мемлекеттер бас
шылары мәденигуманитарлық саладағы 
мемлекетаралық өзара ықпалдастық мәселелерін 
талқылады, сондайақ өңірлік және халықаралық 
күн тәртібіндегі өзекті тақырыптар бойынша 
пікір алмасты.

СЕРІКТЕСТІКТІҢ 
СЕНІМДІ ҮЛГІСІ

Қасым-Жомарт Тоқаев Ресей Федерациясының Президенті Владимир 
Путинмен кездесті.

Құны 31 млн теңге болатын 
Рәміздер алаңының құрылысын «Ре
алстрой Сервис» серіктестігі был
тыр күзде бастаған болатын. Алаң 
мемлекеттік Ту, Елтаңба, сондайақ 
Гимннің мәтінімен айшықталған. 
Айта кетейік, Ту тұғырының биіктігі 
– 23 метр. Азаматтардың туған 
жерге және оның рәміздеріне де
ген құрметті арттыру, патриоттық 

рухын ояту мақсатында салынған 
алаңның ашылуымен жұртшылықты 
аймақ басшысы құттықтады.

– Қазақ елінің тәуелсіздік алып, 
әлем елдерімен терезе теңестіріп, 
шекарасын шегендеп, бірлігін бе
кемдеп, мемлекеттік рәміздерін 
бекіткеніне биыл 28 жыл толады. 
Бұл – аз уақыт болғанымен, әлем 
картасында Қазақстан деген дербес 

мемлекеттің бар екенінің бірегей 
белгісі. Тұңғыш Президентіміз 
Нұрсұлтан Әбішұлы Назарбаевтың: 
«Тәуелсіздік – Алтын күмбез 
дейтін болсақ, сол күмбезді тіреп 
тұрған төрт белгі рәмізіміз бар. 
Оның біріншісі – Елтаңба, екіншісі 
– Әнұран, үшіншісі – Көк Байрақ, 
төртіншісі – Қазақ тілі» деген дана 
сөзі бар. Рәміздер халықтың рухы 
мен айбатын білдіріп қана қоймай, 
сол мемлекеттің әлемдік өркениет 
көшіндегі орны мен деңгейін де 
белгілейді, – деді облыс әкімі.

ЖАСТАР ЖЫЛЫ – ЖАҢАШЫЛДЫҚ БАСТАУЫ

Назерке САНИЯЗОВА.СБ

Кеше Шиеліде бірқатар нысан ел игілігіне пайдалануға 
берілді. Жаңа нысандардың ашылу рәсіміне облыс әкімі 
Қырымбек Көшербаев қатысты. 

BORYSH

Гүлмира ДІЛДӘБЕКОВА.

– Тәуелсіз елдің көк бай
ра ғын көтергелі Елбасы мыз
дың сарабдал саясатының ар
қасында өркениетті мемлекет 
құрдық. Қазір 50 өркениетті 
елдің қатарындамыз. Бо ла
шақта 30 өркениетті елдің қа
тарына еніп, қазақ халқының 
асыл арманы мен үкілі үмітін 
жүзеге асыру жолындамыз. 
Сол жолда әрбір азаматтың 
парызы бар. Ол – Отан қорғау. 
Өңірімізден жыл сайын жүз
деген жас түлекті әскери қыз
метке шығарып саламыз. 
Әскери бөлімшелердің жағ
дайы мемлекет назарында. 
ТМД елдерінің ішінде біз дің 
елі міздің әскери бөлім ше
лері нің материалдық жағ дайы 
жақсы екенін атап айтқым 
келеді, – деген аймақ басшысы 
әскери борышын өтеуге аттан
ғалы тұрған жастарға естелік 

сый ретінде жазушы Әзілхан 
Нұршайықовтың «Ақиқат пен 
аңыз» кітабын табыстады.

Жиында «Қарулы күш
тер  дің ардагерлері» рес пуб  
ли калық қоғамдық бір лес тігі 
облыстық фи  лиалының төр
ағасы Мың ділда Ршауов жас
тарға ақ жол тілеп, жауын герлік 
жауап кер шілік тің жо ға ры еке
нін атап айтты.

Әскерге аттанып бара жат
қан жастың бірі – Бақдәулет 
Ба лықбай. Жақында ол 19ға 
то лады екен. И.Әбдікәрімов 
атын   дағы политехникалық 
кол   леджін тәмамдаған бойда 
әс кери борышын өтеуге асы 
ғыпты. «Әскерге бару – аза 
мат тық борышым деп бі лемін. 
Отан ға адал қызмет ету мен 
үшін үлкен абырой әрі мақ
таныш» дейді ол.

ӘСКЕРГЕ ШЫҒАРЫП 
САЛДЫ

Сәрсенбіде сырбойылық 18 жас ҚР Ұлттық 
қауіпсіздік комитетінің 2021 әскери бөліміне 
азаматтық борышын өтеуге аттанды. Оларды 
салтанатты түрде шығарып салу рәсіміне қатысқан 
облыс әкімі Қырымбек Көшербаев қорғаныс істері 
департаментіне қарасты жиын пункті ғимаратын 
аралап көріп, жұмыс барысымен танысты. Мұнан 
соң жас сарбаздарға ақ жол тіледі.

СБ
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– Нұрсұлтан Әбішұлы Назар баев тәуелсіздіктің 
алғашқы жылдарынан бастап жаңа мемлекеттілік 
жасаудың барлық тауқыметін басынан өткерді. 
Қиындыққа толы осы жолда толағай табыстарға 
қол жеткізді. Қазақ елін төрткүл дүниеге әйгілеп, 
барша әлемге мойындата білді. Тәуелсіз еліміздің 
бүгінгі өсіп-өркендеуі, ертеңгі даму келешегі На-
зарбаев есімімен тығыз байланысты. 

Түрлі сәуегейлік жасаушылар бұрын да 
болған, қазір де, кейін де бола береді. Ең бастысы, 
біз биліктің ауысуын тұрақты жағдайда өткізе 
білдік. Тағы да қайталап айтамын, бұл ең алдымен, 
Елбасының парасаттылығы мен көрегендігін 
және халқымыздың даналығын көрсетеді. Біз 
әлемге өркениетті ел екендігімізді, жұртымыздың 
саяси мәдениетінің жоғары екендігін дәлелдедік. 
Кейбір мемлекеттердегідей алаңға шығып, шу 
көтерген жоқпыз. Бәрі заң шеңберінде өтті. Және 
мен де осы бағыттан ешқашан таймаймын және 
ешқандай «екіұдайылыққа» жол бермеймін. 

Дархан Қыдырәлі: Сіз күні кеше облыс 
әкімдерімен өткен кеңесте әкімдерге халыққа 
жақын болуды, жұртты маза лаған мәселеге 
жедел жауап қайыруды тапсырдыңыз. Жал пы, 
елді бір ғимаратқа жинап, алдын ала сұрақтар 
дайындатып, есеп беру деген форматты да 
өзгертетін уақыт келген жоқ па?

– Әкімдердің есеп беру фор матының ескіргені, 
баяндама лары ның жадағай цифрларға құры-
латыны, шын мәнінде халықты жалықтырды және 
жұрт шылықтың сеніміне селкеу түсіреді деп ой-
лаймын. 

Байқасаңыздар, біздің кейбір шенеуніктері міз-
ге жетпей жататыны – қарапайымдылық, адами 
қарым-қатынастар. «Әкім бол – халқыңа жақын 
бол» деп халық бекер айтпайды. Оларға осы сөз 
бойтұмар болуы тиіс. 

Ал біздің шенеуніктер халықпен кабинетінің 
немесе қызметтік көлігінің терезесінен ғана 
араласқанды қош көретіндей. 

Әкімдерді жинаған кеңесте мен бұл әдетті 
тыюды қатаң ескерттім. Халықтың сұранысына 
жедел үн қатып, мәселені шұғыл шешуге ұмты-
лыс жасау маңызды. Бұл үшін әлеуметтік желі-
лерде белсенді жұмыс істеу, жүргізіліп отырған 
сая сатты жеріне жеткізе түсіндіру де өте қажет 
нәрсе. 

Халыққа ашық қызмет көрсетуге қажетті 
барлық комму никациялық құралдарды пайдалана 
білген жөн. Сонымен бірге кері байланыс 
орнатудың пайдасы зор. Өкінішке қарай, 
халықпен төте байланыс барлық жерде бірдей 
емес, байланыс орта лықтары еліміздегі 17 
әкімдіктің тек төртеуінде, ал мобильді халықтық 
бақылау 7 өңірде ғана бар. Мұндай жағдайда 
атқарушы билік елдің мұң-мұқтажына дер 
кезінде жауап қата алмайды. Осы уақытқа дейінгі 
оңтайлы реформалардың бәрі жергілікті жерлерге 
келіп тіреледі. Егер халықпен қоян-қолтық жұмыс 
атқаратын болса, әкімдіктер көптеген өзекті 
мәселелерді тиісті деңгейде тез шеше алады. Бұл 
азаматтардың билік институтына деген сенімін 
арттырады. Өңір әкімдері халықпен есептік 
кездесулерде ғана емес, тұрақты негізде кездесіп, 
барлық елді мекенді аралауға тиіс. 

Әрбір шенеунік жүргізіліп жатқан рефор-
малардың, жүзеге асырылып жатқан мемлекеттік 
саясаттың мән-мақсатын халыққа нақты әрі 
ұғынықты жеткізе білуі тиіс. Шенеуніктердің бір 
осалдығы – халықпен қалай сөйлесу қажеттігін 
білмеуі.

Сондықтан мен Мемлекеттік басқару 
академиясының базасында арнаулы курстар 
ашып, оларға халықпен белсенді қарым-
қатынас жасайтын шенеуніктерді жіберу керек 
деп ұйғардым. Әкімдерге халықпен қарым-
қатынастың жаңа форматына көшуді, ашық және 
шұғыл әрекет етуді тапсырдым. Бұл аудандардан 
бастап облысқа дейінгі барлық деңгейдегі 
әкімдерге қатысты. Олардың халықпен тікелей 
қарым-қатынаста болуы, жағдайды толыққанды 
білуі, мәселені жедел шешуі – басты міндет.

Нұртөре Жүсіп: Сіз өз қызметіңізде 
Елбасының стратегиялық бағыт-бағдарын 
жалғастырудың маңызды екенін қадап айтып, 
осы тұрғыда жемқорлықпен күрес, әділеттілік 
туралы жиі айтып жүрсіз. Бұл – қоғам үшін аса 
қажет құндылықтар. Әсіресе, бүгінгі таңда. Ал 
осы құндылықтар енді мемлекеттік саясатта 
қалай көрініс таппақ? 

– Қоғамдық құндылықтар – сан ғасырлар бойы 
халықтың санасында пісіп-жетілетін ізгілік кате-
гориялары, моральдық іргетас. Ізгі құндылықтар 
– қоғамның иммунитеті.

Алайда, әр заманның, әр қоғамның өне бойына 
батпандап кіріп, мысқалдап шығатын дерттер 
болады. Жемқорлық – сол қоғамдық санаға сына 
қағатын қасірет. Бүгінде жемқорлық қоғамдық 
өмірдің көптеген тұстарын жайлағаны жасырын 
емес. 

Иә, Үкімет өз тарапынан заң аясында күресіп 
жатыр. Бұл аздық етеді. Егер әлемдік тәжірибеге 
сүйенсек, жемқорлықты жеңу үшін тек қана қатаң 
жаза ғана емес, жан-жақты кешенді іс-әрекеттер 
қажет. Жемқорлықпен күрес ымырасыз жүруі тиіс 
және бұл тек Үкіметтің ғана емес, әрбір адамның 
міндетіне, керек десеңіз, парызына айналуы тиіс. 

Жақында Мемлекеттік қызмет істері және сы-
бай лас жемқорлыққа қарсы іс-қимыл агент тігінің 
төр ағасына осы бағытта нақты тапсырмалар 
бердім. 

Ұлы гуманист Махатма Гандидің «Әлемді 
өзгерткің келсе, алдымен өзің өзгер» деген әйгілі 
нақылы бар ғой. Ең бастысы, қоғамдық пікірге, 
әр адамның санасына осы кеселге үзілді-кесілді 
қарсы тұратындай күш пен сенімді сіңірмесек, 
түпкілікті өзгеріс жасамасақ, барлық әрекетіміз 
нәтижесіз күреске айналуы мүмкін. 

Жалпы, әділеттілік – қоғамды өркениетке 
жетелейтін, оның бет-бейнесін айқындайтын 
басты құндылық. Ол жоғалған сәтте азаматтар 
арасында наразылық туындайды. 

Бұл құндылық алдымен мемлекеттік саясат-
та көрініс табуы керек деп санаймын. Нақтырақ 
айтсақ, заң алдында барлық азамат тең құқылы 
болуы тиіс. Қылмыс жасаған азаматтар лауа-
зымына қарамай заң шеңберінде жазалануы шарт. 

Әсіресе, жастардың лайықты білім алуына, 
алаңсыз жұмыс жасауына теңдей мүмкіндік 
берілуі қажет. Ауыл мен қаладағы жас азамат 
үшін де, лауазымды, ауқатты немесе қарапайым 
шаруа отбасының баласы үшін де әлеуметтік 
лифттің есігі кедергісіз ашық болуы керек. 
Айналып келгенде, әлеуметтік теңдік дегеніміз – 
осы. Біз осыған қол жеткізуге тиіспіз.

Мемлекеттік қызметке тағайындау бары-
сында меритократия принципін ұстанған жөн. 
Азаматтарды тек біліміне, қабілетіне қарай 
тағайындау талабы қағаз бетінде қалмай, іс 
жүзінде орындалуы қажет. 

Дархан Қыдырәлі: Nur Otan партиясының 
XVIII съезінде айтылған «Әлеуметтік қам-
қорлық» жобасын жалғастыру үшін Сіз 
бірқатар бастаманы белгіленген уақытынан 
бұрын орындауға тапсырма бердіңіз. Осы 
орайда, бюджет шығыстарын қайта қарап, 
мақсатсыз қаржы жұмсауды доғару керектігін 
айттыңыз. Жалпы, бюджет саясатындағы 
Қазақстанның басымдықтары қандай болмақ?

– Елбасы Нұрсұлтан Әбішұлы бастамашы 
болған әлеуметтік бастамалар жалғаса береді. 
Оны жүзеге асыруға қажетті қаржы қарас ты-
рылды, тиісті шаралар легі айқындалды. Осыған 
дейін айт   қанымдай, мен бірқатар бастамаларды 
межелен ген мерзімінен ертерек қолға алуға тап-
сырма бердім. 

Бюджет саясатында алдымызға қойылған 
нақты мақсаттар, жоспарлар бар. Мәселен, мұнай 
кірістеріне тәуелділікті азайтуға, ұлттық қордың 
активтерін тұрақтандыруға және оны сақтау ісіне 
басымдық беріледі. Бұл орайда тиісті лауазымды 
тұлғаларға нақты тапсырмалар жүктедім. 

Бюджет қаржысы экономикалық жағынан 
маңызды әрі табыс әкелетін салаларға жұмсалуы 
керек. Барлық шешімдер алдын ала жан-жақты 
зерттеліп, экономикалық прагматизм тұрғысында 
қабылданғаны жөн. Бұл қаражаттың тиімді жұм-
салуына әсер етеді. Бюджет тапшы кезеңде қыр-
уар қаржының игерілмей қалуына жол берілмеуі 
керек. 

Өздеріңіз білесіздер, еліміздегі бірқатар даму 
бағдарламаларының табысты жүзеге асуына 
Ұлттық қор ерекше ықпал етті. Бюджетке кепіл-
ден дірілген және мақсатты трансферттерге Ұлт-
тық қордан өте көп қаржы жұмсалды. Ендігі ке-
зекте трансферттер көлемін біртіндеп азайтқан 
жөн. Қор қаражатын инвестициялау құрылымын 
жақ сарту саясаты сауатты жүргізілуі керек. Ұлт-
тық қордың игілігін көру – болашақ ұрпақтың 
еншісінде. 

Дархан Қыдырәлі: Әлеуметтік блокқа 
республикалық бюджеттің 45 пайыз үлесі 
жұмсалады. Бұл қаражат салыстырмалы түрде 
аз емес. Әлеуметтік саясатты жетілдіруге және 
оңтайландыруға қатысты көзқарасыңызды 
білсек деп едік. Жалпы, азаматтардың әл-
ауқатын арттыруға қатысты не айтасыз?

– Халықтың әлеуметтік жағдайын, тұрмыс са-
пасын жақсарту ешқашан күн тәртібінен түспейді. 
Біз, тіпті, экономикалық жағдай қазіргіден 
әлдеқайда қиын кезеңде де еліміздегі әлеуметтік 
ахуалға ерекше көңіл бөлдік қой. 

Мысалы, көпбалалы аналардың жағдайы 
жалпы әлеуметтік саланың барометрі болып 
табылады. Дені сау анадан дені сау ұрпақ туады. 
Сапалы медициналық көмек, лайықты білім алған 
баладан отаншыл, мықты азамат шығады. Яғни, 
адами капиталды дамыту аналардың әлеуметтік 
жағдайын жақсартумен тікелей байланысты. 
Аналарымыз отбасының ғана емес, қоғамның да 
ұйытқысы екенін ұмытпауымыз керек.

Алдағы уақытта әлеуметтік салаға 2 триллион 
теңгеден астам қаржы жұмсалатынын білесіздер. 
Аз қамтылған көпбалалы отбасыларды баспанамен 
қамтамасыз ету үшін «Нұрлы жер» бағдарламасы 
аясында 40 мыңнан астам жалдамалы пәтер 
салынады. Өңірлерге жасаған сапарымда мен 
облыстардағы баспана құрылысының жүр гізілу 
барысын жіті қадағалайтын боламын. Еңбекақыны 
өсіру, денсаулық сақтау саласын ілгерілету, 
демо графияны дамыту, өңірлердегі инфра құры-
лымдарды жақсарту сияқты жұмыстардың бәрі 
жоспарлы түрде іске асырыла береді. Бұл – 
бұлжымайтын жоспар.

Қоғамдық пікірге қозғау салған отандастар 
мәселесін қолдан саясаттандыруға болмайды. 
Шетелдегі қандастарымызды («оралман» деген 
сөзге мен қарсымын) Атамекенге қайтару ісі 
ешқашан назардан тыс қалған емес, қалмайды да. 
Әлемнің түкпір-түкпіріндегі қандастарымыздың 
басын туған жерде біріктіру – біздің парызымыз.

Елбасы әлеуметтік әділетті мемлекет құру 
бағытында орасан зор жұмыс атқарды. Биыл-
ғы Жастар жылының ашылуы және Nur Otan 
партиясының ХVIII съезінде берген бес әлеу-
меттік бастамасы мен тапсырмалары ке  шен-
ді жүзеге асырылатын болады. Мен бюд -
жет саласының төмен жалақы алатын қыз-
меткерлерінің еңбекақыларын бір ай бұрын – 1 
маусымнан бастап өсіруді тапсырдым. Аталған 
шара миллионнан астам қызметкердің өміріне оң 
ықпал ететін болады. 

Азаматтарды бірінші кезекте не тол-
ғандырады? Әрине, баспана мәселесі. Осыған 
байланысты әлеуметтік жағдайы төмен азаматтар 
үшін 40 мыңнан астам жалдамалы пәтер бөлу 
қарастырылып отыр. Әкімдер бұл іске биылғы 
мамырдан бастап кіріседі. Біз алдымен әр 
қазақстандықтың тұрмыс сапасын жақсартуды 
ойлаймыз. Сондықтан халықтың өмір сүру 
сапасына тікелей әсер ететін инфрақұрылымдық 
сипаттағы мәселелерге назар аудару қажет. 
Бұл – тұрғын үй-коммуналдық шаруашылығы 
саласындағы, яғни жылумен және сумен 
қамтамасыз ету, кәріз жүйесі, сондай-ақ жолдар, 
газдандыру мәселелері, экология және қауіпсіздік 
түйткілдері. «Құтты мекен» және «Ауыл – ел 
бесігі» жобалары осы міндеттерді орындауға 
бағытталған. Бұл жобаларды жүзеге асыру үшін 
алдағы үш жылға триллионнан астам теңге 
қарастырылып отыр. 

Алайда, Үкімет пен әкімдер бюджет қаржысы 
түпсіз құдық еместігін ұғынуы тиіс. Бөлінген 
қаржы нақты экономикаға жедел жетуін 
қамтамасыз ету қажет. Осы орайда, аталған 
жобаларға отандық өндірушілердің барынша 
мол тартылуын бақылауға алуды тапсырдым. 
Бұл әлеуметтік мәселелерді шешумен қатар 
өңірлердің экономикасын ынталандыруға 
мүмкіндік береді. Бұдан бөлек, өңірлер 
мемлекеттің әлеуметтік саясатын жүзеге асыруға 
белсенді атсалысуы қажет. Бүгінде әкімдіктер 
әлеуметтік көмектің оннан астам түрін көрсетеді. 
Олардың ішінде жәрдемақы төлеу, баспанамен 
қамтамасыз ету, жол жүру жеңілдіктері, тегін 
тамақ беру және басқалары бар. Алайда, тұтастай 
алғанда, өңірлерде әлеуметтік қолдау шараларына  
5,3 пайызға жуық қаржы бөлінеді. Әлеуметтік 
төлемдердің айтарлықтай бөлігі республикалық 
деңгейде жүзеге асырылады. Қолданыстағы 
бюджет теңдестірілмеген және қайта форматтауды 
талап етеді. Бюджеттің толығу көздеріне жан-
жақты сараптама жүргізілмейді. Екіншіден, 
бюджеттің «өндіріссіз шығындары» бар. Көптеген 
қажетсіз, жөнсіз шығынға жол беріледі. 

Сонымен қатар халықтың нақты табыс 
табуына қатысты мәселелерді тек бюджеттік 
шығындар есебінен шешу мүмкін емес екенін 
де түпкілікті түсінгеніміз жөн. Біз бюджетке 
қатысты көзқарасымызды түбегейлі өзгертуге 
тиіспіз. Мысалы, жергілікті әкімдер көлікті, 
жиһазды аса қымбатқа сатып алады. Оған қоса 
жергілікті атқару органдары түрлі имидждік іс-
шараларды өткізуге құмар. Осындай шығындарды 
тоқтатып, жергілікті бюджет қаржысын 
әлеуметтік іс-шараларға жұмсау керек. Жалпы, 
ысырапшылдыққа тосқауыл қою қажет, сондай-
ақ бюджеттің жымқырылуын мүлдем жою керек. 

Масылдық пиғылға да жол бермеуіміз керек. 
Азаматтарымыз үшін ең ұтымды әлеуметтік 
қорғау – бұл өз бизнесін жүргізуге мүмкіндігінің 
болуы немесе білікті еңбегі үшін лайықты 
еңбекақы алуы. 

Нұртөре Жүсіп: Жастар жылына бай-
ланысты Үкімет жас отбасыларды қолдау 
жөнінде бірнеше шара дайындап отыр. 
Өзіңіз былтыр твиттер арқылы «тағы қап та-
ған форумдар, имидждік жобаларды ұйым-
дастыруға жол бермейік» деп пікір білдірдіңіз. 
Жалпы, жастарды қолдау қай тұрғыда 
жүргенін қалайсыз? 

– Тұңғыш Президент – Елбасы 2019 жыл-
ды Жастар жылы деп жариялады. Жастар тура-
лы пікірімді жоғарыда да айттым, жас ұрпақты 
қолдап, қорғау – болашақты қорғау. 

Биыл Жастар – ел тірегі арнаулы әлеуметтік 
жобасы іске қосылды. Заңнамаға өзгерістер енгізу, 
бюджеттен қаражат бөлу, инфрақұрылымды 
дамыту биыл – Жастар жылында шешілуі керек. 

Жастар жылы барысында жұмыспен қамту, 
баспанамен қамту, білім беру, өмірге бейімдеу, 
жастар кәсіпкерлігін дамыту, жас ғалымдарды 
қолдау шаралары жалғаса береді. 

Елбасының пәрменімен дүниеге келген 
«Болашақ» бағдарламасы ширек ғасыр уақытта ел 
жастарына әлемнің үздік оқу орындарының есігін 
ашып берді. Мемлекет оқимын, тоқимын деп 
талпынған жас азаматтар үшін барлық жағдайды 
жасап отыр.

Осы сұхбатты пайдаланып, орта білім беру 
саласында үштілділік бағдарламасын жүзеге 
асырудың да маңызы зор екенін айтқым келеді. 
Ең алдымен, қазақ тілін және орыс тілін оқыту 

жүзеге асырылуы тиіс. Біздің балаларымыз үшін 
мұның мәні зор. Содан кейін ағылшын тілін 
үйретуге болады. Осылайша, біз болашаққа ашық 
көзбен қарайтын жаңа ұрпақты тәрбиелейміз. 

Жастар саясатында, жастар тәрбиесінде 
науқаншылдыққа, тиімділігі төмен шараларды 
ұйымдастыруға жол бермеу керек. Сондықтан 
кез келген шараны ғылыми негізге сүйеніп, 
жүйелі түрде жүзеге асырғанымыз жөн. 
Жастардың алға қойған мақсат-мүдделерін білу 
үшін науқаншылдық емес, нақты зерттеулер 
қажет. Жүйелі әрі кешенді әлеуметтік зерттеу 
жүргізу арқылы жастардың мұң-мұқтажын, 
мақсат-мүдделерін анықтап, жастар саясатын 
сол қажеттіліктерге жауап беретін деңгейде 
ұйымдастыру маңызды. Біз жастарға білім беруді 
алдыңғы қатарға қоямыз. Тек білім ғана емес, 
отансүйгіштік рухта тәрбиелеу ісін де басты 
назарда ұстау керек.

Дархан Қыдырәлі: Президент ауысқанда 
Үкіметтің де өзгеру ықтималдығы жоғары. 
Қазіргі Үкімет осы құрамда қала ма, әлде 
қандай да бір кадрлық өзгерістер бола ма? 
Жалпы, маман таңдауда қандай қағидат 
ұстанасыз?

– Президент ауысқанда Үкіметтің қоса ау-
ысуы міндетті емес. Үкімет жақында ғана 
жасақталғаны белгілі. Қазір көптеген қауырт 
жұмыстар бар. Министрлерге нақты тапсырмалар 
берілді. Съезд тапсырмаларын орындау, көктемгі 
тасқын қаупінің алдын алу, егіс науқаны сияқты 
маңызды маусымдық міндеттер тұр. Сондықтан 
қазіргі кезде Үкіметті ауыстырудың қажеттілігін 
көріп тұрған жоқпын. Ал жекелеген Үкімет 
мүшелерінің қызметі олардың атқарған нақты 
жұмыстарына қарай бағаланатын болады. 

Дархан Қыдырәлі: Ел өзінің жаңа 
басшысын тек газет, теледидар, сайт арқылы 
ғана емес, тікелей көрсек, білсек, сұрақ қойсақ 
дейді. Осы орайда облыстарға, өңірлерге 
қаншалықты жиі шығасыз және алда қай 
аймақтарға баруды жоспарлап отырсыз? 

– Мен ешқашан бұқарадан алыс болған 
емеспін. Өздеріңізге мәлім, біраз жылдан бері 
твиттер желісі арқылы өз ойларымды бөлісіп 
келемін. Сенат Төрағасы қызметін атқарған 
кезімде де ел ішіне шығатынмын. Сондықтан 
өңірлерге шығып, елдің тыныс-тіршілігімен та-
нысу жоспарда тұр. 

Нұртөре Жүсіп: Тұңғыш Президентіміздің 
«Алдымен – экономика, сосын – саясат» деген 
ұстанымы өзгермейді дейсіз ғой?

– Дәл солай. Нұрсұлтан Назарбаев – әлемдік 
тарихқа аса көрнекті реформатор ретінде енді. 
Әлемдегі бәсекелестікке қабілетті 50 елдің 
қатарына қосылуымыз – Елбасының жүргізген са-
рабдал саясатының жемісі. Сондықтан шетелдік 
сарапшылар бұл реформаларды «Қазақстан жолы» 
немесе «Дамудың қазақстандық үлгісі» деп атай-
ды. Қазір біздің еліміз – Орталық Азия өңіріндегі 
бірден-бір жетекші мемлекет. Даму жағынан 
посткеңестік елдер арасында алғашқылардың 
қатарындамыз.

Ұдайы экономикалық өсім болмаса, осы 
дәрежеге жетуіміз екіталай еді. Инвестиция, 
экспорт және индустрияландыру – экономикалық 
өсімді қамтамасыз етіп, оны әртараптандыруға 
қол жеткізудің шешуші факторлары. Қазіргі 
заманның қарқыны өте жылдам. Мемлекет пен 
бизнестің, сондай-ақ орталық пен өңірлердің 
жұмыстарын үйлесімді түрде жүргізуіміз керек. 
Бүгінде Қазақстан шетел инвестициясын тарту 
үшін қолайлы ахуал орнықтырды. Инвестиция 
өз-өзінен келе салмайды. Біз, бірінші кезекте, 
әлеуетті инвесторларға жағдай жасауымыз 
қажет. Әсіресе, шетел инвесторларына жер 
телімдерін бөлу, олардың инженерлік және электр 
желілеріне қосылуы, түрлі рұқсаттар алуына 
қатысты айтарлықтай тосқауылдар бар. Мәселені 
жедел шешудің орнына бюрократияға жол беріліп 
отыр. Соның салдарынан бірқатар облыста 
әкімшілік кедергілер мен жасанды шектеулер 
іскерлік белсенділікті арттыруға мүмкіндік 
бермей отыр. Сол себептен әлеуетті инвестордың 
салы суға кетіп, ол басқа елді таңдауға мәжбүр 
болады. Бұл жағдай тек шетелдік қана емес, 
отандық инвесторларға да қатысты. Үкіметке 
және әкімдерге осы проблеманы жедел шешу 
мәселесін қарастыру жөнінде тапсырма бердім. 
Инвестиция салуға кедергі келтіретін кез келген 
тиісті лауазымды тұлғаның жеке жауапкершілігі 

қаралуы қажет. Биыл Тікелей инвестициялар 
қоры құрылды. Елбасының шешімімен Ұлттық 
қордан 370 миллиард теңге көлемінде қаржы 
бөлінді. Қор өз жұмысын тиімді жүргізетін болса, 
осы жылдың ішінде айтарлықтай нәтижеге қол 
жеткізуге мүмкіндік бар. Елімізге тартылған 
инвестициялар мен шикізаттық емес экспорттың 
көлемі министрлер мен әкімдердің қызметін 
бағалау ісінде шешуші көрсеткіш болады. 

Нұртөре Жүсіп: Қазақстан тәуелсіздігін 
алғалы бері әлемдік деңгейде көпвекторлы 
саясат жүргізді. Өзіңіз екі рет Сыртқы 
істер министрі ретінде осы саясатты 
жүзеге асырдыңыз. Бүгінгі халықаралық 
аренадағы ахуал күрделі. Алдағы уақытта 
еліміздің сыртқы саясатында қандай бағыт 
ұстанбақсыз?

– Көпвекторлы саясат – Қазақстанның гео-
графиялық орналасуынан, геоэкономикасынан 
туындайды. Бұл – ұзақ мерзімді стратегиялық 
бағыт. Тәуелсіздік алғаннан бастап Елбасы осы 
жолды ұстанды. Бұл стратегияның нәтижесінде 
біз мемлекетаралық қақтығыстардан, аймақтық 
текетірестерден алыс болдық. Әлем бізді бітімгер 
мемлекет ретінде таныды. Бітімгерлік миссия-
сы бүгінде еліміздің сыртқы саясатының ба сым-
дығына айналды. Қазақстанды Азиядағы бей-
бітшілік платформасы деп айтуға толық негіз бар. 

Қазақстан өзінің сыртқы саясатында Ресей, 
Қытай, Еуропа, АҚШ, Орталық Азия, Ислам әлемі 
елдерімен ынтымақтастыққа баса мән береді. Оған 
қоса, Қазақстан тәуелсіздік жылдарында біршама 
интеграциялық үдерістерге бастамашы болды. 
Бұл бағытта дәстүр сабақтастығы сақталады, 
саясатымыз өзгермейді. Көпвекторлы стратегия 
алдағы уақытта да Қазақстан дипломатиясының 
басым бағыты болып қала береді.

Дархан Қыдырәлі: Біріккен Ұлттар Ұйымы 
Бас хатшысы болған Пан Ги Мун кезінде 
Сіз туралы «Бұл қызметте ұзақ отырмай, 
еліңізге аса жауапты қызметке оралатыныңыз 
белгілі» деп жазған екен. Әлемдік деңгейдегі 
саясаткердің бұл болжамын көріпкелдік деуге 
бола ма?

– БҰҰ-ның Женевадағы кеңсесін басқару 
– менің дипломатиялық жұмыс тәжірибемдегі 
елеулі сәттердің бірі. Бұл – әлемдік проблемалар 
көтерілетін әрі шешімін табатын БҰҰ маңызды 
өкілдігі. Әрине, сол кездегі Бас хатшы Пан Ги 
Мунмен бірге жұмыс істеп, онымен тұрақты бай-
ланыста болу құрметіне ие болдым. Ол кісінің бұл 
сөзі тек маған ғана емес, бүкіл Қазақстан дипло-
матиясына берілген жоғары баға деп есептеймін. 
Себебі бұл саладағы мамандарымыздың бәрі – 
әлемдік деңгейдегі кәсіби дипломаттар. Былтыр 
еліміздің БҰҰ-ның Қауіпсіздік Кеңесінің тұрақты 
емес мүшелігіне сайлануы және әлемнің жүзден 
аса елдерімен бейбіт байланыс орнатуы осының 
айқын дәлелі.

Дархан Қыдырәлі: Сіз қашанда қазақ 
руханияты мен ұлт мәдениетіне жанашырлық 
танытып жүресіз. Қоғамда қазақ тілін 
дамытуға ерекше мән беріп келесіз. Елбасы 
2020 жылға қарай елдегі барлық мектеп 
оқушыларының 90 пайызы мемлекеттік тілді 
меңгереді деп айтқан еді. Жалпы, мемлекеттік 
тілді дамыту үшін қандай шаралар атқарылу 
керек деп ойлайсыз? Қазақ тілінің дамуына 
көңіліңіз тола ма?

– Қазақтың тілі – қазақтың жаны! Хал-
қымыздың тарихы да, тағдыры да – тілінде. 
Мәдениеті мен әдебиеті де, ділі мен діні де – 
тілінде. В.Радлов айтқандай, қазақ тілі – ең таза 
әрі бай тілдің бірі. 

Тіл – өткен тарихпен ғана емес, бүгін мен 
болашақты байланыстыратын құрал. Меніңше, 
тілдің тұғыры да, тағдыры да бесіктен, отбасынан 
басталады. Отбасында ана тілінде сөйлеп өскен 
бүлдіршіннің тілге деген ықыласы терең, құрметі 
биік болады. Осы тұрғыда, балабақшаларда, 
мектептерде мемлекеттік тілдің мәртебесін 
көтеруді назарда ұстау қажет.

Біз мемлекеттік тілдің мәртебесін көтеру 
бағы  тындағы жұмыстарды үздіксіз жалғастыра 
береміз. 

Нұртөре Жүсіп: Латын графикасына 
көшу жөнінде бірқатар шаралар атқарылды, 
емле-ереже қабылданды. Ендігі қадам қалай 
болмақ?

– Кез келген ұлттың әліпби таңдауы тек жазу 
үлгісін таңдау емес. Бүгінде Қазақстан халқы 
да замана көшінен қалмай, латын графикасына 
негізделген әліпбиді таңдауға бел буып отыр. 

Көрші мемлекеттердің көпшілігі латын 
графикасын таңдады. Әлемдегі ақпараттардың 
90 пайызы латын графикасында жарық көреді. 
Ал ақпаратқа кім иелік етсе, ғылым мен 
технологияға да сол ие болады. Қазақ тілінің 
латын әліпбиіне көшуі – рухани жаңғырудың ең 
шешуші кезеңдерінің бірі. Бұл қоғамдық ой мен 
санаға түпкілікті өзгеріс жасайтын қадам. Осыған 
орай, Елбасының латын әліпбиіне көшу туралы 
жарлығы шықты. Елімізде қазақ тілінің латын 
графикасына негізделген әліпбиін пайдалана 
бастаған құрылымдар бар. «Egemen Qazaqstan» 
газетінің де бір беті осы әліпбимен жарық көріп 
жатыр ғой. 

Латын әліпбиіне көшу кезең-кезеңімен 
жалғаса береді. Нақты белгіленген кесте бар. Сол 
жүйеден ауытқымаймыз. Бірақ, қоғамдық пікір, 
әліпбиді қолдану барысындағы артықшылықтар 
мен олқылықтар ескеріледі.

Нұртөре Жүсіп: Ұлт ұстазы Абай Құнан-
байұлы ХІХ ғасырдағы қазақтың мінез-қа-
лыбын барынша өткір сынға алып еді. ХХІ 
ғасырдағы кердең мінезге нені жатқызар 
едіңіз?

– Даңғазалық, ысырапшылдық. Бізге 
даңғазалықты доғарып, ысырапшылдықтан ары-
лу қажет. Осы туралы бұрынырақта, әлеуметтік 
желіде пікірімді де жаздым.

Ұлы Абай «Күллі адам баласын қор қыла тын 
үш нәрсе бар. Содан қашпақ керек: Әуелі – надан-
дық, екінші – еріншектік, үшінші – залымдық деп 
білесің. Надандық – білім-ғылымның жоқтығы, 
дүниеден ешбір нәрсені оларсыз біліп болмайды» 
дейді. Бізге надандықтан құтылу қажет.

Тәуелсіздік жылдарында мемлекеттік, 
ұлттық ұстанымға адал, білімді, өткір, отаншыл 
жастарымыздың тұтас бір буыны қалыптасты. 
Біз соларға арқа сүйейміз. Олар Абай айтқан бес 
асыл іске берік – талапшыл, еңбекшіл, ойшыл, 
қанағатшыл, рақымшыл болса – онда біздің 
еліміздің болашағы жарқын, жұлдызы жоғары 
болмақ!

– Уақыт тауып, әңгімелескеніңіз үшін көп 
рахмет!

Сұхбаттасқандар
Д.ҚЫДЫРӘЛІ,

Н.ЖҮСІП.
«Egemen Qazaqstan» газеті,

2 сәуір, 2019 жыл.

«Барымыз да, бағымыз да – Тәуелсіздік»



–	 Өздеріңізге	 белгілі,	
соң	ғы	 кездері	 жағымды	 үрдіс
ке	 айналған	 жағдайды	 мақта
ныш	пен	 айта	 аламыз.	Ол	 –	 об
лыстан	 тәлім	 алған	 білікті	
ма	мандардың	 республиканың	
түкпіртүкпірінде	 қызмет	 ат
қарып	 жүргені.	 Бүгін	 сондай	
үрдістің	жалғасы	ретінде	бұған	
дейін	 облыс	 әкімінің	 орынба
сарлары	қызметін	атқарып	кел
ген	Серік	Қожаниязов	пен	Серік	
Сүлейменовті	 жаңа	 қызметке	
шығарып	 салғалы	 тұрмыз.	 Се
рік	Қожаниязов	Президент	әкім
шілігінің	 мемлекеттік	 бақылау	
және	 аумақтықұйымдастыру	

жұ	мысы	 бөлімінің	 мемлекеттік	
инспекторы,	 ал,	 Серік	 Сү
лейменов	 Энергетика	 министр
лігінің	 Атомдық	 және	 энер
гетикалық	 қадағалау	 мен	
ба		қылау	 комитетінің	 төрағасы	
қызметіне	тағайындалды.	Серік	
Жүсіпұлы	өңірімізде	2015	жыл
дан	 бастап	 еңбек	 етіп	 келді.	
Оның	 бастамасымен	 бірқатар	
келелі	 мәселелер	 өз	 шешімін	
тапты.	 Серік	 Салауатұлы	 да	
аймақ	 дамуына	 еңбек	 	 сіңірген	
азамат.	 «Байқоңыр»	 кешені	
жө	ніндегі	 ҚазақстанРесей	
Үкі				метаралық	 комиссияның	
жұ				мысын	 тиімді	 үйлестіріп,	

нәти		жесінде	 бірқатар	 мәселе
лерді	шешуге	белсенді	атсалыс
ты.	 Сондықтан	 екі	 азаматқа	
алғысымды	 білдіремін	 және	
болашақ	 жұмыстарына	 табыс	
тілеймін,	–	деген	аймақ	басшы
сы	 оларға	 облыстың	 Құрмет	
грамотасын	табыстады.	

Өз	 кезегінде	 Серік	 Сү
лейменов	пен	Серік	Қожаниязов	
облыс	 әкіміне,	 әріптестеріне	
алғыс	 айтып,	 жылы	 лебіздерін	
білдірді.	 Сондайақ,	 мәжілісте	
жаңа	 орынбасарлар	 да	 таны
стырылды.	 Белгілі	 болғандай,	
облыс	 әкімінің	 өкімімен	 ҚР	
Президенті	 Әкімшілігінің	
келісімі	бойынша	Мұрат	Иман
досов	 және	 Бақытжан	 Намаев	
Қызылорда	 облысы	 әкімінің	
орынбасарлары	 қызметтеріне	
тағайындалды.	Аймақ	басшысы	
оларға	сәттілік	тіледі.
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Облыс	 әкімінің	 өкімімен	
Қа	зақстан	 Республикасы	 Пре
зиденті	 Әкімшілігінің	 келісімі	
бойынша	 Имандо	сов	 Мұрат	
Самұратұлы	Қы	зыл	орда	облысы	
әкімінің	өн	діріс,	инвестициялық	
саясат,	кәсіпкерлік	және	туризм	
мә	селелері	жөніндегі	орынбаса
ры	болып	тағайындалды.

М.Имандосов	 1972	 жылы	
туған.	 Е.Бөкетов	 атындағы	 Қа
рағанды	 мем	лекеттік	 универ
ситетін	 “Экономист”	 маман
дығы	 бойынша,	 әлФараби	
атын		дағы	Қазақ	ұлттық	универ
ситетін	 “Заңгер”	 мамандығы	
бойынша	 бі	тірген.	 Экономика	
ғылымдарының	кандидаты.

Еңбек	 жолын	 1994	 жылы	
Қазалы	ауданы	бойынша	салық	
инспек	ция	сының	 маманы	 бо
лып	 бастаған.	 19952000	 жыл
дары	 Қазалы	 ауданы	 бойынша	
салық	 инспекциясының	 инс
пекторы,	 бас	 маманы,	 бөлім	
бас	тығы,	 төраға	 орынбасары	

болды.	 20032008	 жылдары	
Шиелі	 ауданы	 бойынша	 Са
лық	 комитетінің	 төрағасы,	
Қы	зылорда	 облысы	 бойынша	
Салық	 комитеті	 төрағасының	
орынбасары,	 ҚР	 Индустрия	
және	 сауда	 министрлігі	 Бәсе

келестікті	 қорғау	 коми	тетінің	
мо	нополияға	 қарсы	 басқарма
сының	бастығы	болған.

20082011	 жылдары	 ҚР	
Бәсеке	лестікті	 қорғау	 агент
тігінің	 Жамбыл,	 Қызылорда	
және	 Оңтүстік	 Қазақстан	 об
лыстары	 бойынша	 өңіраралық	
инспекциясының	 бастығы,	
Қос	танай	 және	 Солтүстік	 Қа
зақстан	 облыс	тары	 бойынша	
өңіраралық	 инспекция	сының	
бастығы	лауазымын	атқарды.

20112016	 жылдары	 –	 Қа
залы	 және	 Қармақшы	 аудан
дарының	 әкі	мі,	 облыстың	 ин
дустриялықинновациялық	
да	му	басқармасының	басшысы.

2016	 жылдың	 сәуір	 айынан	
бастап	 Қазақстан	 Республи
касы	 Президенті	 Әкімшілігі	
Мем	лекеттік	 бақылау	 және	 ау
мақтықұйымдастыру	 жұмысы	
бө	лімінің	 мемлекеттік	 инспек
торы	қыз	метін	атқарып	келді.

TAǴAIYNDAÝ

БАҚЫТЖАН БІЛӘЛҰЛЫ НАМАЕВ 
ОБЛЫС ӘКІМІНІҢ АГРОӨНЕРКӘСІПТІК КЕШЕНДІ 
ДАМЫТУ МӘСЕЛЕЛЕРІ ЖӨНІНДЕГІ ОРЫНБАСАРЫ 
ҚЫЗМЕТІНЕ ТАҒАЙЫНДАЛДЫ
Облыс	 әкімінің	 өкімімен	

Қа	зақстан	 Республикасы	 Пре
зиденті	 Әкімшілігінің	 келісімі	
бойынша	 Намаев	 Бақытжан	
Бі	ләлұлы	 облыс	 әкімінің	 аг
роөнеркәсіптік	ке	шенді	дамыту	
мәселелері	жө	нін		дегі	орынбаса
ры	болып	та	ғайындалды.	

Б.Намаев	 1964	 жылы	 туған.	
С.М.Киров	 атындағы	 Қазақ	
мемле	кеттік	 университетін	
“Сая	си	 экономика”	 мамандығы	
бой	ынша,	 Қ.Сәт	баев	 атындағы	
Қазақ	 ұлттық	 тех	ни	калық	 уни
верситетін	 “Мұнайгаз	 құ
бырлары	 мен	 қоймаларды	 жо
балау,	 салу	 және	 пайдалану”	
мамандығы	 бойынша	 бітірген.	
Сондайақ,	 М.В.Ло	моносов	
атын	дағы	 Мәскеу	 мемле	кеттік	

университетінің	 аспирантура
сын	тәмамдаған.	Экономика	ғы
лымдарының	кандидаты.

Еңбек	 жолын	 1985	 жылы	
Өскемен	 құрылысжол	 инсти
тутының	Алматы	филиалы	жал
пытехникалық	 фа	куль	тетінің	
ас	систенті	 болып	 бастаған.	
Әр	 жылдары	 жеке	 сектор	 мен	
«ҚазМұнайГаз»	Ұлттық	компа
ниясы»	акционерлік	қоғамының	
жүйесінде	 жауапты	 басшылық	
лауазымдарда	 болған	 және	
“Ба	тум	 мұнай	 терминалы”	
компа	ниясының	 бас	 директоры	
қызметін	атқарған.

2018	 жылдың	 наурыз	 айы
нан	 бастап	 осы	 кезге	 дейін	
Қызылорда	 облысының	 кәсіп
керлік	 және	 туризм	 басқарма
сының	басшысы	қызметін	атқа
рып	келді.

МҰРАТ ИМАНДОСОВ ОБЛЫС ӘКІМІНІҢ ӨНДІРІС, 
ИНВЕСТИЦИЯЛЫҚ САЯСАТ, КӘСІПКЕРЛІК ЖӘНЕ 
ТУРИЗМ МӘСЕЛЕЛЕРІ ЖӨНІНДЕГІ ОРЫНБАСАРЫ 
ҚЫЗМЕТІНЕ ТАҒАЙЫНДАЛДЫ

И.Ақжігітова	 еңбек	 жо
лын	 1995	 жылы	 Қызылорда	
политехникалық	институтының	
физика	 және	 электротехни
ка	 кафедрасының	 ассистенті	
ретінде	бастап,	19972007	жыл
дары	 Қызылорда	 облыстық	 да
рынды	балалар	мектепинтерна
ты	 директорының	 орынбасары,	
облыстық	 білім	 берудің	 жаңа	
технологиялары	 орталығының	
директоры,	 экономика	 және	
бюджеттік	 жоспарлау	 басқар
масының	 программисті	 қыз
ме	тінде	 жалғастырды.	 Ал	
20072019	 жылдары	 облыс	
әкімі	 аппаратының	 электрон
ды	 әкімдікті	 дамыту	 және	
мемлекеттік	 қызметтердің	
мониторингі	 бөлімінің	 басшы
сы,	аппарат	басшысының	орын
басары	қызметін	атқарды.	Жыл	
басынан	 облыстық	 цифрлық	
технологиялар	 басқармасының	
басшысы	 қызметін	 атқа	рып	
келді.

–	 Индира	 Сансызбайқызы,	
заман	талабына	сай	ақпараттық
инновациялық	 идеяларды	

жү		зеге	 асыруға	 және	 көрсе
тілетін	 мемлекеттік	 қызметтер	
сапасының	 едәуір	 артуына	
үлкен	 үлес	 қосты.	 Кезінде	 об
лыс	 әкімдігінің	 ахуалдық	 орта
лығының	 инженерлікақпа
рат			тық	 талдау	 жүйелерін	
жа		 сақ			таудың	 техникалық	 құ
жат		та	маларын	 әзірлеуден	 бас
тап	 оның	 толық	 пайдалануға	
берілуіне	 жеке	 жауапты	 бол
ды.	 Нәтижесінде	 қолданысқа	
енгізілген	 жоба	 республи
ка	 бойынша	 тұңғыш	 өңірлік	
ахуалдық	 орталық	 ре	тінде	 та
нылды,	–	деген	аймақ	басшысы	
орталық	2015	жылы	Амстердам	
қала	сын	да	 өткен	 халықаралық	
ау		дио	визуалдық	 инновация
лар	бай	қауында	гран	при	иегері	
атанғанын	еске	салып	өтті.	

Активте	 облыс	 басшысы	
аймақтың	 әлеуметтікэконо	ми
калық	 дамуына	 қосқан	 ерек
ше	 үлесі	 үшін	 И.Ақжігітоваға	
облыстық	 Құр	мет	 грамотасын	
табыс	етті.	

Марапат	 иесі	 өз	 кезегінде	
көрсетіліп	 жатқан	 құрмет	 үшін	
алғыс	айтып,		қызмет	барысын
да	өзіне	әрқашан	қолдау	жасап,	
сенім	білдіргені	үшін	облыс	бас
шысына,	 барша	 әріптестеріне	
шынайы	 ризашылығын	 жет
кізді.	

ҚЫЗМЕТІНЕ 
АЛҒЫС БІЛДІРДІ
Облыс әкімі Қырымбек Көшербаевтың қатысуымен 

облыстық актив жиыны өтті. Жиында аймақ басшы-
сы басқа лауазымға ауысуына байланысты облыстық 
цифрлық технологиялар басқармасының басшысы Ин-
дира Ақжігітова қызметінен босатылғанын хабарлап, 
оның еңбек жолына тоқталып өтті.

Ыдырыс ТӘЖІҰЛЫ.СБ

КАДРЛЫҚ ӨЗГЕРІСТЕР
ОРЫН АЛДЫ
Сейсенбіде облыс әкімі Қырымбек Көшербаевтың 

төрағалығымен мәжіліс өтіп, онда аймақ басшысы орын 
алған кадрлық өзгерістерге тоқталды. 

Айнұр БАТТАЛОВА.СБ

ЖОБА

2019 жылға арналған асыл тұқымды мал шаруашылығын 
дамытуды, мал шаруашылығының өнімділігін және өнім 

сапасын арттыруды субсидиялау туралы
«Құқықтық	 актілер	 туралы»	 Қазақстан	 Республикасының	 2016	 жылғы	 6	 сәуірдегі	 Заңының	 27бабы

на	және	«Асыл	тұқымды	мал	шаруашылығын	дамытуды,	мал	шаруашылығының	өнімділігін	және	өнім	са
пасын	 арттыруды	 субсидиялау	 қағидаларын	 бекіту	 туралы»	Қазақстан	 Республикасы	Ауыл	шаруашылығы	
министрінің	 2019	жылғы	 15	 наурыздағы	№	 108	 бұйрығына	 (Нормативтік	 құқықтық	 актілерді	 мемлекеттік	
тіркеу	тізілімінде	18404	нөмірімен	тіркелген)	сәйкес	Қызылорда	облысының	әкімдігі	ҚАУЛЫ ЕТЕДІ:

1.	 Қоса	 беріліп	 отырған	 2019	 жылға	 арналған	 асыл	 тұқымды	 мал	 шаруашылығын	 дамытуды,	 мал	
шаруашылығының	өнімділігін	және	өнім	сапасын	арттыруды	субсидиялау	көлемдері	бекітілсін.

2.	 «2019	 жылға	 арналған	 асыл	 тұқымды	 мал	 шаруашылығын	 дамытуды,	 мал	 шаруашылығының	
өнімділігін	және	өнім	сапасын	арттыруды	субсидиялау	туралы»	Қызылорда	облысы	әкімдігінің	2019	жылғы	
18	 қаңтардағы	№	 1313	 қаулысының	 (Нормативтік	 құқықтық	 актілерді	 мемлекеттік	 тіркеу	 тізілімінде	 6658	
нөмірімен	тіркелген,	Қазақстан	Республикасы	нормативтік	құқықтық	актілерінің	эталондық	бақылау	банкінде	
2019	жылғы	23	қаңтарда	жарияланған)	күші	жойылды	деп	танылсын.	

3.	«Қызылорда	облысының	ауыл	шаруашылығы	басқармасы»	мемлекеттік	мекемесі	осы	қаулыдан	туын
дайтын	шараларды	қабылдасын.

4.	 Осы	 қаулының	 орындалуын	 бақылау	 Қызылорда	 облысы	 әкімінің	 орынбасары	 С.С.Қожаниязовқа	
жүктелсін.

5.	 Осы	 қаулы	 алғашқы	 ресми	 жарияланған	 күнінен	 кейін	 күнтізбелік	 он	 күн	 өткен	 соң	 қолданысқа	
енгізіледі.

Қызылорда облысының әкімі                                                                  Қ. Көшербаев.

Қызылорда	облысы	әкімдігінің
2019	жылғы	«__»	__________	№	_____	қаулысымен	бекітілген

2019	жылға	арналған	асыл	тұқымды	мал	шаруашылығын	дамытуды,	мал	шаруашылығының	өнімділігін	
және	өнім	сапасын	арттыруды	субсидиялау	көлемдері	

№ Субсидиялау	бағыты Өлшем	бірлігі 1	бірлікке	
арналған	

субсидиялар	
нормативтері,	

теңге

Субсидия	көлемі
бас,
тонна

мың	теңге

Етті	және	еттісүтті	мал	шаруашылығы

1. Селекциялық	және	асыл	
тұқымдық	жұмыс	жүргізу

бас/шағылыстыру	
маусымы

1.1 Ірі	қара	малдың	тауарлық	аналық	
басы	

10000 49000 490000

1.2 Ірі	қара	малдың	асыл	тұқымды	
аналық	басы*		

20000 2000 40000

2. Табынның	өсімін	молайту	
үшін	пайдаланылатын	етті	
тұқымдардың	асыл	тұқымды	
тұқымдық	бұқасын	күтіпбағу

бас/шағылыстыру	
маусымы

100000

3. Отандық	етті	тұқымдардың	асыл	
тұқымды	тұқымдық	бұқаларын	
сатып	алу сатып	алынған	бас

150000 1000 150000

4. Шетелдік	асыл	тұқымды	аналық	
мал	басын	сатып	алу*	

225000 1250 281250

5. Сыйымдылығы	бір	уақытта	
кемінде	1000	бас	болатын	
бордақылау	алаңдарына	
бордақылау	үшін	өткізілген	
немесе	ауыстырылған	
бұқашықтардың	құнын	арзандату

тірідей	салмағы,	
килограмм

200 1915 383000

6. Сыйымдылығы	бір	уақытта	
кемінде	1000	бас	болатын	
бордақылау	алаңдары	үшін	
бұқашықтарды	бордақылау	
шығындарын	арзандату	

қосқан	салмағы,	
килограмм

200 1150 230000

7. Ірі	қара	малды	союмен	және	етін	
бастапқы	өңдеумен	айналысатын	
ет	өңдеуші	кәсіпорындардың	сиыр	
етін	дайындау	құнын	арзандату	
(2020	жылғы	1	қаңтардан	бастап	
қолданылады)

өндірілген	
сиыр	етінің	бір	
килограмы

175

Сүтті	және	сүттіетті	мал	шаруашылығы

1.
Сүтті	және	сүттіетті	
тұқымдардың	асыл	тұқымды	
бұқасының	ұрығын	сатып	алу

1.1 бір	жынысты	 сатып	алынған	
доза

10000 2400 24000

1.2 қос	жынысты	 5000 1140 5700

2. Ірі	қара	малдың	асыл	тұқымды	
аналық	басын	сатып	алу:

2.1 отандық	немесе	Тәуелсіз	
Мемлекеттер	Достастығы	
елдерінен	әкелінетін	шетелдік	 сатып	алынған	бас

150000 200 30000

2.2 Аустралия,	Америка	Құрама	
Штаттары,	Канада	жәнен	Еуропа	
елдерінен	әкелінген*

337000 200 67400

3. Сүт	өндіру	құнын	арзандату:

3.1 бағымдағы	сиырларының	
саны	600	бастан	басталатын	
шаруашылық

өткізілген	
немесе	өңделген	

килограмм

35 6600 231000

3.2 бағымдағы	сиырларының	
саны	400	бастан	басталатын	
шаруашылық

20

3.3 бағымдағы	сиырларының	саны	50	
бастан	басталатын	шаруашылық

10

3.4 Ауыл	шаруашылығы	кооперативі 10 260 2600
4. Шаруа	(фермер)	қожалықтарында	

және	ауыл	шаруашылығы	
кооперативтерінде	ірі	қара	
малдың	аналық	басын	қолдан	
ұрықтандыру	жөніндегі	
көрсетілетін	қызметтерді	
субсидиялау

ұрықтандырылған	
бас/шағылысу	
маусымы

5000 1500 7500

5. Эмбриондарды	телу	жөніндегі	
көрсетілетін	қызметтерді	
субсидиялау	

бас 80000

6. Сүтті	бағыттағы	аналық	бастың	
азығына	жұмсалған	шығындар	
құнын	арзандату**

бас 120000 1000 120000

Қой	шаруашылығы
1. Шаруашылықтарда	және	ауыл	

шаруашылығы	кооперативтерінде	
қойлардың	аналық	басын	
қолдан	ұрықтандыру	жөніндегі	
көрсетілетін	қызметтерді	
субсидиялау	

ұрықтандырылған	
бас/шағылысу	
маусымы

1000 52000 52000

2. Селекциялық	және	асыл	тұқымдық	жұмыс	жүргізу		
2.1 Қойлардың	асыл	тұқымды	аналық	

басы
бас/шағылысу	
маусымы

2500 48000 120000

2.2 Қойлардың	тауарлық	аналық	басы 1500 50000 75000
3. Асыл	тұқымды	тұқымдық	

қошқарлар	сатып	алу	 сатып	алынған	бас
8000 1000 8000

3.1 Асыл	тұқымды	ешкілердің	аналық	
басын	сатып	алу**

40000

4. Тауарлық	отардың	өсімін	молайту	
үшін	асыл	тұқымды	тұқымдық	
қошқарды	күтіпбағу

бас/шағылысу	
маусымы

10000 300 3000

5. Қозы	өткізу	құнын	арзандату өткізілген	бас 3000 6000 18000

Жылқы	шаруашылығы
1. Өнімді	бағыттағы	асыл	тұқымды	

тұқымдық	айғырлар	сатып	алу	
сатып	алынған	бас 100000 90 9000

2. Бие	сүтін	өндіру	және	өңдеу	
құнын	арзандату

килограмм 60 65 3900
Түйе	шаруашылығы

1. Асыл	тұқымды	тұқымдық	түйелер	
сатып	алу	

сатып	алынған	бас 100000

2. Түйе	сүтін	өндіру	және	өңдеу	
құнын	арзандату

килограмм 55 90 4950

Балара	шаруашылығы

1.
Балара	ұясымен	селекциялық	
және	асыл	тұқымдық	жұмыс	
жүргізу

балара	ұясы/маусым 5000 1000 5000

Барлығы	 х х х 2361300

Ескертпе:
*	 	 жергілікті	 бюджеттен	 қосымша	 бюджет	 қаражаты	 бөлінген	 кезде	 және/немесе	

басқа	 бюджеттік	 бағдарламалардан	 қайта	 бөлінген	 кезде	 субсидиялау	 нормативтерін	
Қазақстан	 Республикасы	 Ауыл	 шаруашылығы	 министрінің	 2019	 жылғы	 15	 наурыздағы	
№	 108	 бұйрығымен	 бекітілген	 Асыл	 тұқымды	 мал	 шаруашылығын	 дамытуды,	 мал	
шаруашылығының	 өнімділігін	 және	 өнім	 сапасын	 арттыруды	 субсидиялау	 Қағидаларының	 
4тармағына	сәйкес	Министрлікпен	келісім	бойынша	белгіленген	нормативтен	50	пайызға	дейін	
ұлғайтуға	жол	беріледі;

**		жергілікті	бюджеттен	қосымша	бюджет	қаражат	бөлінгенде.
Асыл	 тұқымды	 жануарлардың	 барлық	 түрлерін,	 етті	 бағыттағы	 құстардың	 атаенелік/ата

тектік	нысандағы	асыл	тұқымды	тәуліктік	балапанын,	 асыл	тұқымды	құстан	 алынған	жұмыртқа	
бағытындағы	финалдық	нысандағы	тәуліктік	балапан	сатып	алу	бекітілген	нормативке	дейін,	бірақ	
оны	сатып	алу	құнының	50	пайызынан	аспайтын	мөлшерде	субсидияланады.

Алаңда	 келушілер	 үшін	
жайлы	 жағдай	 жасалған.	 Ірге
лес	аумақ	қоршаулы,	көшеттер	
егілген,	орындықтар	қойылған.	
Бұл	 аумақта	 алдағы	 уақытта	
мемлекеттік	 қызметкерлер	
мен	 құқық	 қорғау	 органда
ры	 өкілдерінің	 ант	 қабылдау,	
әскерге	 шақырылушыларды	
шы	ғарып	салу	сияқты	пат	риот
тық	 шараларды,	 ресми	 мере
келік	 жиындарды	 жиі	 өткізу	
көзделіп	отыр.

Осы	 күні	 пайдалануға	 бе
рілген	 Рухани	 жаңғыру	 алле
ясы	 да	 көрген	 жұрттың	 көзі	
сүйсінетін	 көрнекі	 орынға	 ай
налары	 анық.	 Мұнда	 биіктігі	
11	 метр	 болатын	 «Мәңгілік	
Ел»,	 «Қазақ	 хандығы»	 мону
менттері	 орналасқан.	 Соны
мен	 қатар,	 бұрынғы	 дәуір	мен	
тәуелсіздік	 жылдарында	 қа
был	данған	 тарихи	 шешімдер	
ке	зеңі	 тізбектелген.	 Іргелес	
аумақ	абаттандырылып,	көгал
дандырылды.	 Өткен	 жылдың	
қазан	 айынан	 бері	 жалғасқан	
нысан	 құрылысы	 үшін	 ау
дандық	 бюджеттен	 14	 млн	
теңге	жұмсалды.	

Жұмыс	 сапары	 кезінде	 об
лыс	 әкімі	 өткен	 жылдың	 со
ңында	 іске	 қосылған	 күріш	
ақ	тау	 зауытының	 тыныстір
шілігімен	 танысты.	 Зауытты	
кә	сіпкер	 Бағлан	 Әшірбеков	
жеке	қаражаты	есебінен	салып,	
10нан	астам	адамның	еңбекпен	
қамтылуына	 мүмкіндік	 жа
сады.	 4	 гектар	 аумақты	 алып	
жатқан	 кәсіпорында	 бүгінгі	
күні	тәулігіне	86	тонна	Сыр	са
лысы	 қайта	 өңделіп,	 28	 тонна	

күріш	жармасы	шығарылуда.	
Жастар	 ісі	 жөніндегі	 об

лыстық	 кеңестің	 Жастар	 жы	
лы	 аясындағы	 алғашқы	 көш
пелі	отырысы	Ыбырай	Жа	қаев	
атындағы	 ауылда	 ұйым	дас
тырылды.	 Оның	 өзіндік	 мәні	
бар.	

–	 Туған	 жер	 төсіне	 қайың	
кетпенімен	 ерлікке	 тән	 еңбек	
дастанын	жазып	 қалдырған	 ақ	
күріштің	 атасы,	 әлемдік	 ре
кордтың	иесі	Ыбырай	Жақаев
тың	жетістігін,	егемен	еліміздің	
тарихи	 тұлғаларының	 өмір	
жолын,	 еңбек	 адамын	 кейінгі	
ұрпаққа	 насихаттау,	 жастары
мызды	 еңбекке	 баулу	 –	 басты	
мақсатымыз,	–	деді	аймақ	бас
шысы.

Шара	 басталмас	 бұрын	 ай
мақ	 басшысы	 шиелілік	 жас
тардың	 жетістіктері	 мен	 жо
баларына	 арналған	 көрмемен	
танысты.	 Мысалы,	 көрмеде	
Жақаев	 ауылының	 тұрғыны	
Майя	 Сыдық	 көпшілік	 наза
рына	 қолөнер	 бұйымдарын	
ұсынды.	 Жас	 шебер	 былтыр	
«БастауБизнес»	 жобасы	 ая
сында	 арнайы	 курста	 оқып,	
кәсіп	бастау	үшін	мемлекеттік	
грант	 жеңіп	 алған.	 Сөйтіп,	
қыркүйек	 айында	 іске	 кірісіп,	
2	 адамды	жұмыспен	қамтыды.	
Бүгінде	бос	уақытында	оқушы
ларды	қолөнерге	баулып	жүр.	

Сонымен	қатар,	облыс	әкімі	
10	 жас	 маманға	 шаруа	 қожа
лықтарына	 жұмысқа	 орна
ласуға	 жолдама,	 әлеуметтік	
аз	 қамтылған	 отбасылардан	
шық	қан	 немесе	 арнайы	 есепте	
тұратын	 жастарға	 «Жақаев
шылар»	еңбек	лагеріне	жолда
малар	табыс	етті.

Көшпелі	 жиында	 өңір	 бас

шысы	 облыстық	 «Жас	тар	
ресурстық	 орталығы»	 КММ
дегі	 кадрлық	 өзгеріске	 тоқ
талды.	 Бұған	 дейін	 орталыққа	
жетекшілік	 етіп	 келген	 Жас
ұлан	Алдабергенов	 басқа	 қыз
метке	 ауысуына	 байланысты	
лауазымынан	 босатылды.	
Оның	 орнына	 жастар	 саясаты	
сала	сындағы	тәжірибелі	маман	
Абылайхан	 Сабанбаев	 тағай
ындалды.	Облыс	әкімі	Жасұлан	
Алдабергеновке	 атқарған	
еңбегі	 үшін	 алғыс	 білдіріп,	
орталықтың	алдағы	жұмысына	
сәттілік	тіледі.	

Аймақ	 басшысы	 атап	 өт
кендей,	 мемлекеттік	 жастар	
сая	сатын	 жетілдіру,	 оның	 ба
сым	 бағыттары	 мен	 міндет
терін	 іске	 асыру,	 өзекті	
мәселелерді	 шешу	 жолдарын	
қарастыруда	 кеңестің	 ор
ны	 ерекше.	 Сондықтан	 мұн
дай	 алқалы	 жиындар	 көш
пелі	 негізде	 тұрақты	 түрде	
өт	кізілмек.	 Алдағы	 уақытта	
об	лыстық	 кеңес	 отырыстары	
Сырдария,	Арал	аудандарында,	
қорытынды	 жиын	 Қызылорда	
қаласында	ұйымдастырылады.	

Даңғайыр	 диқан	 ауыл
ындағы	 басқосуда	 Жастар	
жылы	 аясында	 кешенді	 іс
шаралар	жоспарын	жүзеге	асы
ру,	 жастар	 мен	 жасөспірімдер	
қылмысының	алдын	алу,	Шиелі	
және	Жаңақорған	аудандарын
да	 мемлекеттік	 жастар	 саяса
тын	 жүзеге	 асыру	 мәселелері	
талқыланды.	Мемлекеттік	жас
тар	 саясатын	 дамытудың	 2021	
жылға	 дейінгі	 өңірлік	 «Жол	
картасының»	 орындалуы,	
NEET	 санатындағы	 жастар
мен	жұмыс	жөнінде	облыстық	
жас	тар	саясаты	мәселелері	бас

қармасының	басшысы	Қуаныш	
Жанұзақов	хабарлама	жасады.	

–	 Жастар	 жылы	 аясын	да	
бірқатар	маңызды	шара	ұйым
дастырылады.	 Атап	 айтқанда,	
мүмкіндігі	шектеулі	жастардың	
қолөнер	бұйымдарын	сату	және	
көрмесін	өткізуге	арналған	ор
талықтар	 ашу,	 «Нәтижелі	 жұ
мыспен	 қамту	 және	 жаппай	
кәсіпкерлікті	 дамыту»	 бағ	дар
ламасы	 бойынша	 кәсіп	 ашуға	
мемлекеттік	 гранттар	 бөлу,	
волонтерлік	 топтар	 ашу	 жо
спарда	бар,	–	деді	ол.

Сондайақ,	 жиында	 жас
тар	 мен	 жасөспірімдер	 ара
сын	дағы	 қылмыс	 пен	 құқық
бұзушылықтың	 алдын	 алу	
шаралары	 туралы	 сөз	 болды.	
Бұл	 ретте	 облыс	 әкімі	 қыл
мыстың	 алдын	 алу,	 баланың	
теріс	 жолға	 түспеуі	 атаана,	
мектеп	және	құқық	қорғау	ор
гандарының	 бірлескен	 әре	ке
тіне	 байланысты	 екенін	 еске	
салды.	

Аймақ	 басшысы	 қорытын
ды	 сөзінде	 жауапты	 мекеме
лерге	жастарға	қолдау	көрсету	
бойынша	 нақты	 шаралар	 қа
былдауды	тапсырды.

–	 Жастарға	 қатысты	 ша
раларды	 флэшмобтар	 мен	 ма
ғынасыз	 дүниелер	 шеруіне	
ай	налдырмау	 керектігін	 үне
мі	 айтып	келемін.	Қазіргі	 күні	
жастар	 материалдық	 құн
ды	лықтарға	 көбірек	 мән	 бе
ретін	 болды.	 Ең	 басты	сы,	
жастардың	 назарын	 рухани	
құн	дылықтарға,	 жаңашыл	дық
қа,	 тың	 өзгерістер	 енгізуге,	
елдің	 әлеуетін	 арттыруға	 үлес	
қостыртуға	аударуымыз	керек,	
–	деді	облыс	әкімі.

ЖАСТАР ЖЫЛЫ – 
ЖАҢАШЫЛДЫҚ БАСТАУЫ

1-бет.



«Ұлылардан ұлағат» атты сай-
ыс Елбасының «Ұлы даланың жеті 
қыры» бағдарламалық ма қа ласын 
насихаттауға бағыт талған. Бес топ-
тан тұратын сайыс қатысушылары 

«Ұлы дала тұлғасы» кезеңінде 
ұлттың тарихи тұлғалары туралы 
сахналық қойылым қойып, келесі 
кезеңде батырлар жырын айтудан 
жарыс ты.

Кітап баланың қиялын ұш
қыр, зейінін зерек ететіні 
белгілі. Жиында кітапханашы 
Райкүл Сейдахметова қазіргі 
оқу  шылар шытырман оқиғалы 
шығар маларды ұнататынын 
айтты. Дамыған елдердегі өнер
тапқышгенийлердің оқуға кеңес 
беретін кітаптары ғылы ми
фантастикалық бағытта еке нін 
ескерсек, бұл жақсы көр сеткіш. 
Себебі, фантастика оқып өскен 
бала үшін мүмкін емес дүние жоқ, 
тіпті қытайлық ғалымдар жаңа 
технология ойлап таппаудың, 
тек көшірме жасаудың себебі 

баланың фантастика оқымауынан 
екенін дәлелдеген.  

Ұлы даланың батырлары мен 
айтулы тұлғаларына баса мән 
берілген байқауда І орынды №235 
мектеп алса, ІІ және ІІІ орынды 
№112, №187 мектеп оқушылары 
иеленді. Қалалық мәдениет және 
тіл дерді дамыту бөлімі және қала
лық орталықтандырылған кітап
ха налар жүйесі ұйым дастырған 
байқауға «Петро Қазақстан Кұм
көл Ресорсиз» АҚ, «Торғай Пе-
тролеум» АҚ компаниялары 
демеушілік жасаған.

2 сәуір – халықаралық балалар кітабы күні. 1967 
жылдан бастап әлем елдері кішкентай оқырмандардың 
сүйікті жазушысы Ганс Христиан Андерсеннің туған 
күніне орай бұл күнді осылай белгілеген. Атаулы 
күні А.Тоқмағанбетов атындағы мәдениет үйінде 
қалалық мектеп оқушылары арасында байқау 
ұйымдастырылды.

Медицина саласында ең
бек ететін жастарды қолдау, 
тә жірибе алмасу, идеяларын 
жүзеге асыруға мүмкіндік жа-
сау мақсатындағы форумға 
Алматы,  Жамбыл, Түркістан 
және Қызылорда облыстары
нан  150ге жуық делегат 
қатысты. 

Облыс орталығындағы 
«ЖанАрай» мәдени ойын
сауық кешені базасында өткен 
шара екі күнге созылды. Қа
тысушылар шараның ал ғашқы 
күні денсаулық сақтау сала
сының жаңашыл қырлары, 
оның ішінде әлеуметтік меди-
цина, тұрғындарға көрсетілетін 
әлеуметтікпатронажды көмек, 
заманауи технологиялар ар
қылы тиімді де сапалы емдеу 
тәсілдері, жас мамандардың 
өңір аралық және шетелдік тә
жі рибе алмасу тетіктері тура-
лы ойпікірлерін, сұрақтарын 
ортаға салуға арналған моти
вациялық сессияда бас қосты. 
Онда форумның бас демеушісі 
«Senim» денсаулық сақтау 
жүйесі қызметкерлерінің са
ла лық кәсіподақ ұйымы рес
пуб ликалық қоғамдық бір

лестігінің төрағасы Сапарбек 
Дүй сенов, облыстық денсаулық 
сақтау басқармасының басшы-
сы Ақмарал Әлназарова және 
басқа да кәсіподақ ұйымы 
жетек шілері қатысты. Об лыс
тық денсаулық сақтау бас
қар масының басшысы өңір 
меди цинасының аяқ алысына 
тоқталып, атқарылып жатқан 
жұ мыстар жөнінде айтып 
берді. 

– Жыл сайын салаға бөлі
нетін қаржы көлемі еселеп ар-
тып келеді. Денсаулық сақтау 
ұйымдарының материалдық
техникалық базасын заман 
талабына сай жақсарту үшін 
қыруар қаржы бөлініп, сатып 
алынуда. 2016 жылдан бері об-
лыс әкімінің гранты негізінде 
өңірге қажетті мамандарды 
резидентурада оқытуға грант 
қаралып, мамандар даярла-
нуда. Сонымен қатар, жас 
мамандарымыз Оңтүстік Ко-
рея, Түркия, Ресейдің ең ірі 
клиникаларында курстардан 
өтіп, біліктіліктерін арттыруға 
мүмкіндік алып отыр. Облыс 
халқының 60 проценті ауылдық 
жерлерде тұратындықтан жас 

мамандарды елдімекендерге 
жұмысқа тарту бағытында 
ауқымды шаралар жасалуда, – 
деді басқарма басшысы.

«Senim» денсаулық сақтау 
жүйесі қызметкерлерінің са
лалық кәсіподағы респуб
ликалық қоғамдық бірлестігі 
төр ағасы Сапарбек Дүйсенов 
кәсіподақтан ауылдық жерлер-
де жұмыс істеуге ниетті жас ма-
мандарды қолдау үшін 36 млн 
теңге қаржы қаралғанын, онан 
бөлек, тұрғын үй сертификатта-
рына 110 млн теңге бөлу тура-
лы шешім қабылданғанын айт-
ты. Яғни, кәсіподақ «72025» 
мемлекеттік бағдарламасына 
қатысқысы келетін жас 

дәрігерлер мен медбикелердің 
алғашқы жарналарын өтеуге 
көмектеспекші. 

Форум барысында соны-
мен бірге еңбек заңдылықтары, 
маман жетіспеушілігі секілді 
бірқатар мәселелер көтерілді. 

Форумның екінші күні 
өткен шараларға облыс 
әкімінің орынбасары Руслан 
Рүстемов қатысып, онда сек 
циялар жұмысына кезек бе
рілді. Сондайақ, ашық пікір 
алаңында облыстық онко
логия орталығы химиотера-
пия бөлімінің меңгерушісі 
Вик  тория Юннің, Жамбыл 
об лысы Талас аудандық орта
лық ауруханасының аку-

шергинекологы Құралбек 
Діл  дабековтің, Талдықорған 
меди циналық колледжі жастар 
ісі жөніндегі комитет төрағасы 
Дархан Асқанбаевтың және 
басқалардың баяндамалары 
тың далды. Қатысушылар са-
ланы цифрландыру, инно
ва циялық технология-
ларды енгізу, сол арқылы 
диагностикалау мен емдеудің 
әсерлі әдістерін қолдану, 
ақпараттық жүйемен қамту 
секілді тақырыпта ой
пікірлерін ортаға салды. 

Соңында бірқатар қаты
сушылар облыс әкімінің алғыс 
хатымен, республикалық кәсіп
одақтар федерациясының 
«Құр мет грамотасымен» мара-
патталды. Айта кету керек, сал-
танатты шарада облысымыздың 
4 дәрігері 500 000 ақшалай 
сыйақыға ие болды. Олар: 
Қазалы ауданы «Өркендеу» 
дәрігерлік амбулаториясының 
жалпы тәжірибелік дәрігері 
Жаңагүл Мәлік, Жалағаш ау-
даны «Аққыр» дәрігерлік 
амбу латориясының жалпы 
тә жірибелік дәрігері Мән
шүк Бусариева, Байқоңыр 
қа ла сындағы медицина ор
талығының офтальмологдәрі
гері Жанна Полатова және 
көпбейінді облыстық ауру
хананың Бай қоңыр қа лалық 
филиалы резидентневрологы 
Асылхан Каленов.

Қызылордада «Мәңгілік ел – салауатты ұрпақ» 
атты денсаулық сақтау саласы жастарының 
оңтүстік өңірлік форумы өтті.

Сәуір – жазғытұрым мез
гілі. «Сәуір» сөзі араб тілі
нен енген, мағынасы «өгіз» 
деген екен. Ал, жұлдыз ай
лары бойынша «Торпақ шоқ
жұлдызының»  атауы бо лып 
табылады. Бізге осы «өгіз» 
сөзінің керегі жоқ секілді. 
Қазақ бұл айды «кө кек» деп 
атаған. Бұлай аталу себебі 
көктемнің бір белгісі көкек 
құсының алғаш шақыра бас
тайтын мезгілімен байланы-
сты. Бұл айдың өзгешелігі – 
құс үнінің ерекше байқалуы.  

Кейіндеу біреулер көкек 
жеңілтек құс, өз атын өзі 
шақырады, сондықтан осы 
сөз жағымсыз мәнде айтыла-
ды деп ай атауын арабтан ен-
ген «сәуірмен» ауыстырған. 
Шоқан Уәлихановтың пай-
ымдауы бойынша, көкек жа
ғымсыз құс емес, керісінше, 

киелі құс. Бес биенің сабасын-
дай бәйбішелер май мол бола-
ды деп, көкек қонған бұтақты 
алып, сүт құйған сабаға салып 
қоятын болған. 

Менің жаныма да «көкек» 
сөзі жақын. Өткен жылы га-
зетке «Көкқұт көзін ашты, 
көкек қанатын жазды» деген 
мақала да жазып едім. 

Жарайды, бүгін бұл мәсе
лені талқылайын деп отырған 
жоқпыз. 

Сәуір айында «бесқонақ», 
«қызыр қамшысы», «тобылғы 
жарған», «отамалы» деген 
төрт амал кіреді. Жауынша-
шынды, желді, кейде боран-
ды осы амалдар өтпей, жайма 
шуақты күндер басталмай-
ды. Демек, бұл амалдар кәрі 
қыстың «тұяқ серпуі» секілді. 
Қазақтың «сәуір болмай, тәуір 
болмайды», «сәуір болмай, 
сайран болмас, сайран болмай, 
айран болмас», «сәуір болса 
күн күркірер, күн күркіресе 
көк дүркірер», «сәуір жақ
сы лығына бақса алты күн, 
жақсылығына бақпаса алпыс 
күн» деген сөздері осы себепті 
айтылған.

Өзімізге жақын мысалды
ақ алайық. Сәуір айының 
15ші күні келмей, қаладағы 
көпқабатты үйлер жылудан 

ажыратылмайды. Демек, жаз 
шықты дегенге әлі сенім жоқ. 

Мұнан ұғатынымыз, сә
уір айы – табиғатқа ерек-
ше серпін, өзгеше өзгеріс 
әкелетін ай. Дінімізде сәуір 
жаңбырының адам ағзасына 
берер шипасының мол екендігі 
жөнінде де айтылған.  

 Жыланның уы, балықтың 
інжуі, тіпті бал арасының балы 
да осы жаңбыр суынан пайда 
болады дейді. Ең таза судың 
сәуір жаңбыры екені өмір 
тәжірибесімен дәлелденген.

«Бұл суды ішкен кісінің 
барлық ауруларына пайда-
сы бар. Сәуір жаңбырын 
алу тәсілі: ыдыс биік жерге 
қойылады, жаңбыр тіке ыдыс
қа түсуі керек. Жылғадан 
аққан су жарамайды. Алғашқы 
жаңбырды емес, екінші неме-
се үшінші жауған жаңбырды 
алған жөн. Ауадағы ластық 
тазаланған болуы керек. Со-
сын суды алғасын сүзіп алып, 
қолданады» деп тұжы рым
дайды ғалымдар. 

Пайғамбарымыздың бір 
хадисінде былай делінген: 
«Мені хақ Пайғамбар қылып 
жіберген Алла Тағалаға ант 
етейін, баласы болмаған ер 
осы судан әйеліне ішкізсе, 
Алланың рұқсатымен әйелі 

жүкті болады. Басы ауырған 
әйеліне ері осы судан ішкізсе, 
осы су (оның жазылуы үшін) 
жеткілікті. Ішкен кісінің 
қатты түкірігін кетіреді. Жел 
оған зиян бермейді. Жаман 
жағдайлар оған жоламайды. 
Бел ауруынан, қарын ауруы-
нан еш арызы қалмайды. Ала-
пес ауруынан қорықпайды, 
көкірек ауруына душар 
болмайды, жүрегіне кел-
ген уәсуәсә шығып кетеді. 
Менмендік, қызғаншақтық, 
тә кәп  парлық, дұшпандық, 
ғай бат, сөз тасушылық 

(сияқ ты рухани аурулардың 
барлығы) дүниедегі барлық 
өткінші болғандар үшін Алла 
Тағаланың рұқсатымен пайда-
лы болады». 

Қазір әлеуметтік желіден 
жүйрік ештеме жоқ. Біз мы-
салдап отырған деректер де 
сол желілердің бетінде жүр. 
Дегенмен, бәріміз үшін де 
пайдалы осы деректерге газет 
бетінен орын беруді де артық 
санамадық. 

Ал, сәуіріміздің ақ таңы 
құтты болсын, ағайын.
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Қызылорда қаласы З.Шүкіров көшесі №98 үй мекен-жайында 
5 қабатты 35 пәтерлі 4 тұрғын  үй құрылысы салынуда

BІLGENІM – BІR TOǴYZ...

СБ Дүйсенбек АЯШҰЛЫ.

KOMISSIIA OTYRYSY

СӘУІРІМНІҢ АҚ ТАҢЫ

Азаматтарды көктемгі, күз 
гі әскер қатарына шақыру жұ
мыстары басталды. Осыған 
орай жақында облыс әкімінің 
орынбасары Р.Рүстемовтің 
қа  тысуымен нұсқаулықәдіс
темелік жиын өтіп, науқанды 
сапалы әрі уақытылы орын-
дау мақсатында нақты тап-
сырмалар берілгені брифинг 
барысында атап айтылды. 
Бүгінде өңірімізден 98 аза-
мат шекара қызметінің әскери 
бөлімдеріне әскери борышын 
өтеуге аттанған. Мерзімді 
әскери қызметке шақыру мау
сым айының соңына дейін 
жалғасады.

Департамент бастығының 
айтуынша, аймағымызда әс

керге барудан жалтарғандар 
тір кел меген. Ал, мұндай дерек 
болған жағдайда қылмыстық 
кодекстің 387бабы бойынша 
1000 айлық есептік көрсеткіш 
көлемінде айыппұл немесе бір 
жыл бас бостандығынан айыру 
жазасы тағайындалады.

– Ең бастысы, сан емес, 
сапа. Мерзімді әскери қыз
метке шақыру кезінде Отан 
ал дындағы борышын өтеуді 
қа сиетті парызым деп білетін, 
моральдық, психологиялық 
және физикалық жағынан 
талап қа сай азаматтарға ба
сым дық беріледі, – дейді пол-
ковник Е.Байболов.

Г.МАҒЛҰМҚЫЗЫ.

ЕР ПАРЫЗЫ –
ЕЛ ҚОРҒАУ

Өткен жылы өңірімізден 1700-ге жуық азамат 
мерзімді әскери қызметке жолданған. Биылғы 
жылдың көктемінде 900-ге жуық жас әскер 
қатарына аттанбақ. Бұл туралы өңірлік коммуни-
кациялар қызметінде қорғаныс істері жөніндегі 
департаментінің бастығы, полковник Еркінбек 
Байболов мәлімдеді.

Барлық пәтер саны – 140, оның 
ішінде: 2 бөлмелі – 40, 3 бөлмелі – 
100.

Тұрғын үйлерді пайда ла нуға 
тап сыру мерзімі – 2019 жылдың  
мамырқыркүйек айлары. Пәтер 
таза әрлеу жұмыстары бойынша са-
тылады. Са тып алушының қалауы 
бо йынша Цоколь қабатын өңдеуге 

және жос пар лауға болады. Бағасы 
келісім бойынша.

Құрылыс салушының Сату ор та
лығы: Қызылорда қаласы, Проект-
ная көшесі, № 7. Телефон: 8 777 408 
22 97; 8 777 365 46 56;  8 771 543 27 
00.

"Тұрғын үй құрылыс жинақ 
банкі" АҚ арқылы пәтерлерді сату 

және кредитке берудің басқа да 
түрлері қарастырылады. 

• қабырғалары мен қалқалары – 
экоблоктан;

• сыртқы қабырға – жылытқышы 
бар металл сайдингпен қаптау;

• шатыр – металл жабысы (метал-
лочерепица);

• лоджиялар – витраждармен қап
талған;

• терезе – поливинилхлоридті ме-
таллопластик;

• есіктер: басты кіру есіктері – 
домофоны бар металл, пәтерге кіру 
есіктері – металл, бөлмеаралық 
есіктер – күшейтілген ағаш есіктер;

• тұрғын бөлмелердің едендері 
– ламинат, жуынатын бөлмелерде – 
керамикалық плиткалар;

• Асхана – Студия;
• 1 қабат төбесінің биіктігі 3 м, 

25 қабат 2,7 м;
• Ішкі әрлеу жұмыстары: қабыр

ғалары – құрғақ қоспадан жасалған 
жақ сартылған сылақ, эмульсиялық 
бояумен, жуынатын бөлмелерде – 
еденнен төбеге дейінгі керамикалық 
плитка;

• төбелер – эмульсиялық бояу;
• баспалдақ едені – керамикалық 

плиткалар.

ЖАС ДӘРІГЕРЛЕРДІҢ ӨҢІРЛІК ФОРУМЫ

КІТАП ОҚУҒА ШАҚЫРАТЫН БАЙҚАУ

Ағымдағы жылдың 6 сәуір күні Қармақшы 
ауданы әкімдігінің ұйымдастыруымен облыс 
орталығының төмендегі шағын аудандарын-
да ауыл шаруашылығы жәрмеңкесі өткізі ле
тіндігін хабарлайды. Жәрмеңке өткізу уақыты 
0900ден 1300ге дейін. 

Өтетін орны: «Мерей» шағын ауданы 
(«Думан» мейрамха на сының маңындағы алаң).

Қызылорда облысының та
биғи ресурстар және табиғат 
пай далануды реттеу басқар
масы 2019 жылғы 5 сәуір сағат: 
15.00-де «Ашық есік күніне» 
шақырады. 

Өтетін орны: Қызылорда 
қала сы, Абай даңғылы №60 «а» 

үй, 1қабат, мәжіліс залы. Қо
сымша ақпараттарды: 8 (7242)   
60  53  61, 8 708 234 36 18 теле-
фондары арқылы алуға болады.

«Ашық есік күнінде» Қы
зыл  орда облысы бойынша су 
ресурс тарын пайдалану, орман 
шаруашылығын жүргізу, жануар-

лар дүниесін қорғау және балық 
шаруашылығын дамыту, табиғат 
қорғау шараларын іске асыру, 
тұрмыстық қалдықтарды басқару, 
мем ле кеттік экологиялық сарап-
тама мәселелері талқыланатын 
болады.

«АШЫҚ ЕСІК» КҮНІНЕ ШАҚЫРУ!

Облыстық қоғамдық ден
саулық сақтау департаментінің 
басшысы Ұлболсын Ақанаева 
хабарлағандай, биыл тұр ғын
дар арасында 33 адам кене 
шағып, медициналық кө мекке 
жүгінген. Жаңақорған ауда
нындағы Ек пінді ауы лынан 
1 күдікті науқас анық талып, 
облыстық жұқпалы аурулар 
ауруханасына жат қы зылды. 
Ауру ошағынан 89 кене, оның 
87і малдан, 2і мал қорадан, 
жиналып, зерт ха налық зерттеу
ге алынды. Есепті мерзімде 
облыс бо йынша 6646 кене 
зертханалық зерт теуге жина-
лып, 684 сынама зерттелді. 
Оның алтауы нан серопозитивті 
кенелер анық талған. Сонымен 
қатар, жекелеген тұрғындардан 
да кенелердің көптігі жайлы 
шағымдар түсуде. Ауа райы
ның қолайсыздығына байла-
нысты кенелердің белсенділігі 
байқалуда. 

Дегенмен, зоопарази то ло 
гиялық барлау бойынша ай
мақтағы қолайсыз елді ме кен 
дер 127ден 123ке кеміп отыр. 
КонгоҚырым гемор рагиялық 
қызбасының алдын алуда тиім
ді, үйлескен түрде ісша ра лар 
жүргізу мақсатында облыс әкімі 
«Қы зылорда облысы аума ғында 
КонгоҚырым гемор ра гиялық 
қызбасына қар сы әрекет ету 

алгоритмін» бекітіп, тиісті 
міндеттер нақ тыланды.

Облыстық жұмылдыру  да
йындығы басқармасының 
бас шысы Асылбек Шәменов 
2019 жылға КҚГҚ алдын алу 
шара лары үшін көктемгікүзгі 
жұмыстарға 214,5 млн теңге 
бөлінгенін жеткізді. Ол табиғи 
ошақтарда кенеге қарсы өңдеу 
жұмыстары мер дігерлер толық 
анықталып біткеннен кейін 
8 сәуірде басталатынын айт-
ты. Ал облыстық денсаулық 
сақтау басқармасының өкіл
дері мәлім дегеніндей, емдеу 
мекемелерінде қажет ті дәрі
дәрмектердің қоры сақ талуда. 

Облыс әкімі эпиде мио
ло гиялық жағдай күрделі си-
пат алып кетпеуі үшін аудан 
әкімдері, сала басшылары 
жос парланған ісшаралардың 
орын далуына қатаң бақылау 
жасап, өте жауапкершілікпен 
қарауды тапсырды. Кент, 
ауылдық округтер әкімдері 
өз аумақтарындағы қоражай
лардың, мал қораларының таза
лығына өте мұқият қара уы тиіс. 
Елді мекендерде уақ малдарды 
тоғытуға қа жет ті жағдайлар 
жасалуы қажет. Жұмыстардың 
бәрі өз дең гейінде атқарылатын 
болса, залалсыздандыруға бө 
лінген қаржы тиімді жұм са
латын болады.

ЖҮЙЕЛІ ЖҰМЫС ПЕН 
ЖАУАПКЕРШІЛІК ҚАЖЕТ

Облыс әкімі Қырымбек Көшербаевтың 
төрағалық етуімен төтенше жағдайлардың алдын 
алу және оларды жою жөніндегі комиссияның 
кезекті отырысы өтіп, онда Конго-Қырым 
геморрагиялық қызбасының алдын алу шаралары 
қаралды.


